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COURT OF GENERAL SESSIONS OF THE PEACE,
CITY AND COUNTY OF NEW YORK, PART IV.
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THE PEOPLE OF THE STATE OF NEW YORK,

Be fore:

LL R L LI L

v

-againat- : MULQUEEN, J.,

ANDREF IQUINTO, alias FRANK ROSS. and & jury.

New York, July 338nd, 1930,

Indicted for Burglary in the Third Degree, Grand
Larceny in the First Degree and Receiving in the
First Degree. | | |
Indictuent filed May 37, 1930.
APPEARANCES:
FOR THE PEOPLE: ASST. DISTRICT ATTORNEY ABRAMS.

FOR THE DEFENDANT: EDGAR J. TREACY, ESQ.

A Jury is duly impanelled and sworn.

MAXWELL P. BEREK , of 1773 Weeke avenue, & wit-
negs called and sworn on‘behalfvof the Peoﬁle, testifies as
follows:

DIRECT EXAMINATION BY MR. ABRAMS:

Mr. Berk, where do you live? A 1773 Weeks avenue.

Are you a married man? A Yeas, sir.
And do you live with your family? A 8.

O O O O

What is your busineunv' A Exporting packing. P



Where are you emgaged in business? A 44 Watt street.

City and County of New York, Borough of uannastnht A

Yes. ; : ‘,;;; { 
Q What part of the bﬁilding do you ococupy? A  entire build- &

ing. | |

How many floors has it7? A Six floors,

How wide is the building about? A Twenty feet by sixty.

O O O

And you occupy the entire building? ‘A Yes, sir.

Q What is the firm guqo? A Universal Exportvand Packing
Company. ‘ | |

Q Is that an individual or a corporation? A An individual
doing business under thet name.

Q Were you in business on the eighthday of April, 1930 at
this place? A Yes, sir. | | ’

Q Did you have merchandise in that building? A I did.

Q Do you remembe£ the seventh day of April, 19307 A I
do. |

Q Tell me who locks up your place of business at night? A

I lock up gemerally at night.
Q Do you recall that you did that on that night? A Yea
Q .Before locking up your place of bnsinaaa,1d1dvyou see to
it that“v*rythinﬁwua closed up? A We go from top to bottom.
Q Did you go from top to bottom and see that all windows
and doors were closed? A Yes.

Q And you left everything intact? A Yes, sir.
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'Q Did you lock the doors aoinnan’.r A Yes, sir,
Q ABd 00k She keys wish you? A Yes, sir, |
’q At the si-o you left the uiucung on April 7th, 1930, you

had oortaiu‘-archandiae in that building? | A Through the entire q ff“f;.,

Nt ldtng. | S

Q Did you go back there on the eighth day of April, 19307

l.
i

A I did, at about eight-twenty A. M.

Q Did you open up the place? A I did not. There is anothc
man I have who opens up and.gpta there about bight—ten or eight-
fifteen.

Q When you got there did you find that man tﬁsre? A '3
found the nman downatuiia’in the street walting for me. '

Q Did you go up in your building? A Yes, sir.

Q What did you find? A When I arrived at the building that
man was Aownstuira and he said,-- '

Q HNever wind that; what did you find? A I found thﬁ man
doinstairs. I went up stairs with hiu to the second floorvand I
seen the entire place in alsordes. |

Q How about the doors? A The doors were locked..

Q How about the windows? A  The windows were locked with
thc exception of one on the third floor was opened.

Q H#d ﬁou closed that window the'night be fore? A Yes,
sirs |

Q And you found that opened? A And also found the skylight
on the roof openend, o the skuttle partly.ﬁiiod open. They tried

%o pry it open.
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Q Was your -kynght closed the night before? A '!on; d.ro kY
The nkyllght«gias- was broken when I got there.

Q Was it broken the night before? A No, air. s

i
L.

Q How about the scuttle? ‘A The scuttle was nailed very

tight, with nails; they could not open that. It was partly open

AT T

in the horning. '

Q But you do know 1t was tightly nallad the night before?
A Yes. G

g Did you investigate and find out whether any of your mer-
chandise w:s gone? A I did, 1mmediately.

Q What did you find? A I found silk, & quantity of about
tto hundred pieces of silk campriaing crepe~de-chin and georgette
and broad cloth silks und two bolts af serge were ‘missing.

Q You are in that bua;ness buying and selling goods of that
kind? A Yen.

Q And do you keep posted on tha mirket values? VA Yes.

Q Approximately what would you say that pruperty was worth?

A The entire amount stolen was $30,000.

Q Did you ever see any of those goods ugain? A Yes, sir.

Q Where? A The morning of the aighsh I was called to t.he
Fifteenth Precinct, on Fifth street and Second avenue to find out
if I could identify silka that were found that morming. I idexiti-
fied the silks ag mine by certain warks on the packu-goa, which we

oxporﬂatd nobody else has those warks.

Q Were those goods returned to you? A They were partly.
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Others they kept in evidence at Police Headquarteras.
Q How much of the goods were returned to you? A Eight
thousand doilars worth returned. e Lol ¥
Q So that approximately s&bout twelve thousand doilars worth Ee s
is 8till missing? A Yes. | ‘
'Q That is aliyou kiow about.thié case? A Yéa, alr,
Q You never interviewed the people, the people that werear-
rested with this defendant, I we#n? A. No, sir,

MR. ABRAMS: Thuat is all.

CROSS EXAMINATION BY MR. TREACY: |

Q What day w.3 this, - waat day of the week that you say'you |
left your place of business? A April 7th.

Q What day of the week? A Thursday night. I think it was.
Thursday.

Q Is there anything that will ald your recolilection in flxing

the day of the week? A Slmply I jotted the date down immediately

that Ishould not forget 1t, because I wae upset, for the simply
reason I had a robbery,foui weeks previous to that,
MR, TREACY: I mbve to Strike that out.
" THE COURT: Moticn denied. You asked for the reason.
MR, TREACY: Exception.
Q You mean Thursday was the seventh; you went hume on the

seventh? A Yes.

Q And the next wmorming you discovered your place had been
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burglarized? A Yes.
Q That was the night between the seventh and the eighth?

A Yes, sir. , : Jol
_ ; : , P WL
' R i A
BY MR. TrrACY: gy . (e
Q You say you came back Friday morning? A Yes. Sh 4 ‘,'

Q 0f course you talked about this day of the week with repre-
sentatives of the District Attormey's office, and in the Police
Depgrtnent? A No, I have not talked the day over.

Q You talked about 18? A Not about the day, but about the
robbery, ycx;.

. Q About the date on which it occurred? A‘ Siwmply I Jot‘ted‘
it down immediately.

Q - Didn't you give that :Lnforxm,t—ion to bon&body up- at the
Police Department? A They had the information, because they cal- ’
led me. |
Yes or no? A Yos, sir, I called up Police Headquarters.
You did give them the information? . A Yes, sir.

And you gove them this date? A Yes, sir.

D D 'O O

Did you tell them‘ ghat dag of the week it waa?

BY THE COURT:
Q Do you remenber whether you told them the day of the week?

A I did not tell them that. They knew the day.

Q It was not necessary to tell theam the day of the week? A

Yes.

Q You talked to them on the day you missed the property? A
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Yes.
Q And it was taken the night before? A Yes. :
Q And you did not think the police lacked 1nt0111gpnoo'onouiugﬁiﬁ{iQT
to be informed of the day of the week they were talking %o you caf ZEEFE;.:
A Yes, sir, » | - -0 1j£?3
Q You agsumed = policeman knows enough to know what dny of Fed

the week it is?7 A Yes.

Q So that you did not tell them "this is Thursday" or "Fridag®

A No.

' MR. TREACY: That is all.

ANTHONY EPISCOPIA, of 563 Breome street, a wit-
ness called and sworn on behalf of the People, testifies as fol-
lows:

DIRECT BY MR. ABRAUS:

F'

What is your full nuwe? A Anthony Episcopia.

O

And where do you live? A 552 Broome street,

Are you & marricd man? A yes, air,

And you live there with your family? A Yes, sir.
How umany childéun nave yourt A Two.

Do ycu know the defendant, Iquinto? A Yes, sir.
How long do you know him? A Around the neighborhood.
How long? A About‘fifu or 8ix years..

You know him guite well? A Wes, @sir.

OH L L L © O O O

' 0
Do you know his full name? " A Andrew Iquinto.
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Q TYoupleaded guilty before his Honar, Judge Mulqueen, in
“Part-I? A Yes.
Q Charged with what orime? A  Criminal receiving.
Q MIasAthat your plea? A Yes, sir. 8
Q You were indicted for burglary? A Yes, sir.
Q Do you remember the night of the seventh of April and the
morning of the eighth, 18307 A Yes. |
Q Did you see Iquinto at that time? A Yes, sir.
Q What time was 1t? A About 13:30 or 1:00 A, M. iﬁ the
norning.
Q On the eighth of April, 19307 A Yt:s., sir.
Q Where were you at that time? A Hone-nleeping.
Q In bed? A In bed.
Q With your wife? A Yeas, sir, with my wife.
Q Did you see Iquinto that morning? A Yes, sir. He came
up the house and woke me up out of bed. He came up and knocked
on the ddor. He said "I want to speak to you." So he told me,

*There 1s an officer down stairs; you tell this officer that I

berrowed money from yout" He told me %o lie to the officer. I
went down with my pante on, and put on & pair of slippers. I
T went down and told the officer that this boy Iquinto came up the

house and borrowed money from me, just to lie to the officer.

BY THE COURT:

Q Tell us what you told the officer. Do not state any comn-

clusions and'do not answer anything but what you are asked.
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"n MR. TREAOCY:

e

Q Was your house locked? A The door from downstairs was.
The officer oponod the door for him.
Q Was your door locked? A Yos, sir.

Q Y found that afterwaris that the door waas opened by the ff:fn

il T

officer? A Yes.
MR. ABRAMS: Objected to. ‘ ;
THE COUﬁT: That is excluded. Mr. Witness, do not

anawer when counsel objects. Strike out the answer,

Q iell you.went downstaira; did you? A Yes, sir.

Q Did you have a talk with Iquinto? A Yes, sir.

Q What happened when you spoke to him? A He told we that
he got five bags of ailk all bagged up , "And I want you to load
up tha truqk for me.n MNe, Angelo Pulentino and hin went around,
and Louis Simone. Ve got Loula Simone.

Q WhurQ did &ou get him? A In a pool roou.

Q What pool rdom? A 97 Thdmpaon anget.

Q Simone wus in that pool room? A Yes, sir.

Q Who else did ydu‘gpt? A Therc were a couple of guys
playing there.
\ ' ‘ Q Was Simohe one of them? A Yes, sir.
Q Who else did you get? A Nobody else.
Q- You know a man named Visceglia? A That 1s ;he witness.
THE COURT: dJust answer the queatién yeés Or no.

'‘Q Who washe? A Nicholas Visceglia.



THE COURT: (Addresaing the witness). If yﬁu do not
obey uy orders, ai-yér the question and th.n.koop quiet, yéu;%;v;¢;.'"
will rue it in your sentence. This man must be tried frOporly};ff? ;.'
and without contulion; ‘ 43
Q When you got downstairs with iquiuto, tellus all that he ‘:i-‘u

sald %0 you? A He told me on the corher McDougul street and

Spiing - "] have five bags of stuff tb be carried away " to load

up the truck. | |
Q What did he teli you? A He told me to carry the stuff;

He told me to load up the truck. |
Q He told youhe had five bigs of s1lk? A Yes, to load up

the truck, '

Q Did he tell you where he got the fivée bags from or ihoro
they were? A He told me where they were.

MR. TREACY: Objected to as lcuding.

Objection overruled, and exceptioﬁ taken.

A He told me where they were,

Q Where were they?

MR. TREACY: I object to the form of the question.
A In this 1ldt -
THE COURT: If you do not obey me you will be sorry. I
hav e told yoQu fo keep duiet ahen anyon§ else talks.
MR. TREACY: He is saying something else than what he is

uﬂked. .

Q When the Judge speaks or this gentleman speaks, you stop



~ talking and just answer my questions. Now when Iquinto tou m Ly

tell you where the stuff was? ‘A Yea,

Q Where were they? A In the loft building.

Q What loft? A Watt street and éullivan.

Q Do you know. who occupies that builcnngf

MR. TREACY: ijected to m; 1noompetent; irrelevant and
inmaderial. § .
Obj=2ction overruled, aﬁd exception taken.

A No, sir.

Q Did you go with him to that building? A We went np‘ the
building, to take the bags,. A
BY THE COURT: |
| Q Did you go to the building? A No, sir.
BY MR. ABRAMS: |

Q With Iquinto? A . Yes, sir, we went there.

Q Befre you got into the building did you go to get anybo&y
else? A No, sir, we did not get anybody else.

Q Did you got Simome? A We had Siuone already.

Q You had gone for Simone first? A Yes, sir.

qQ After ls2aving your house? Ar Yes, sir.

Q Besides you and Simone and Iqu,int;:, did.ypu have anybody
elae?.v A Angelo Palentino. |

Q9 Do you know where he is? A He is in the Tombs.

Q Did he plead guiltp? A Yes, sir.

he had five bags of stuff and wanted you to load the truck, did ': 2




Q Where did you get Angelo Palentino from? A He came
right after me. 2 | |

'Q Where did you get him? A He came on the corner of W

e and McDougal.
% ""f““ I = ‘:‘ L O
.i @ Q That was near where you lived? A Yes. | o
: " Q So you and Palentino called around and got Simone? A Me ed 4

and Angelo Palentino «nd Andy Iquinto. We went around together
I mean Louis Simone.

You got Simone? A Ycs, sir.

_ e :
Q There were four of you then?: A Yea.’ sir. :
Q Did you get anybody else besides thosé four? A No. e '
Q Where did you go? A We went to the yard to get the
stuff. |

Q Where was ;r.he truck? A In the yard.
Q Was thut in Wat: street, I suppose? A Off Broome street
side. | | |
BY THE COURT:. .
Q Where was the truck? A Ou Broome street side; it was in
the lot. | ’ _ 2 | :
Q 'lhose }truck was i8? A Louis Siuone's.
g Q He had it 1n a lot on Brooume straét? A Yes, tho:e is a
stable there. |
Q So you first went from the pool room to get the truck? A
Yes - and Louls Simope -~ |

THE COURT: ' I have %0ld you to juat anasver the quntim..



: Q Answer yes or no? A Yes. sir.
BY ¥R, APRAMS:
Q And you hitched up the truok A Yes, sir.

o Q Was i% an autombbile or a horse.drawn truck?. A A horse

ruek, Goi oy
Q Did you get on the wagon? A I did not get on the wagon. ' g,"}L
Q Who 4id? A Louls Simone. Ler . fﬁ;:

» 4 Who did you go with? A Iquinto and Palentino.

Q Where dia the truck go? A We were following tﬁa truck.
The whole threuvof us followed the truck. |

Q Did you know where you were going? A Angelo palentino
and Andy Iquinto told us to go up to 153 Rivington street. Ié
bfqught it to Angelo Punentino's house and we carried it ﬁp-
stalirs,
BY THE CQURT:

Q Simone drove the truck tu where? A To Rivington street.

Q Was the silx on the trucg when you gét there? 5 Yes,
sir. | ‘

Q Did you see anyone load the silk on the trugk? A ye and

Angelo palentino ioaded the truck from the wurehouse.'

Q Toe truck was not i1u . the warehouse? A IV wa' right io
the lot tere.,'ﬁerc #as the warchouse aund here is the empty lot
(indicating). |

Q Thnere is & 1l0% adjoining the wurehouse? A Ye .

Q That is where you found the five bales? A Yes.

BY UR. ABRAMS:
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Q Tell the jury who $0ok you to that mohouu or lot? -
.lndxtu aninzo and Angelo Palentino.

% i : Q And when you got there you had the horae aund truck '1‘."."'v;:i;?
| o A We did not have the trugk loaded. We only had the truck ready. ":3;" n
o The stuff was ready, packed up when we went there. So I hadbgo ‘;figgu
load the ssuff on the .truck. . : ’ .N ‘ ?faE

Q Who loaied it? A e and Angelo Padentino, and he was the
look;out wan.
Q You meun Iguiato? 3 Yes.
MR, THEACY: I wmove %o 3tr1k§ th@t out.
dotion denied. Exception tuken.
Q Unier whose dir ctions did you put £hoae five bundles on
the truck?
T )
MR. TREACY: Objected %o as caliing for the conclusion.
_TH# COURT: Objection sustained. .
n Wuo told you to put the goovds un the truck? A Andrew
Iquinto. ‘

.

Q You put them on when he told you to?7 A Yese.

Q Five bigs? A Yes..
Q Buriap baéa? A Yes, sir.
Q You did uét sec¢ where those burlap b gs cumﬁ from? .\
No.
- Q- You simply saw them when you got there? A Yes, when they
. | iere ready , bugged up . |

Q Where werc the goods? A Théy werv upstairs ian the ware-



stairs.

p Did you go in the warehouse? A At the first doad, no.
? Q On the second load? A On the second load he demanded I
go upstairs to get the rest of the stuff, Angelo Iquinto.

Q So you went in to the building? A Yes, sir.

Q At 44 Watt street? A Yes, siz.

Q How many loads did you take away? p Two loads.

Q The first load you say was brought down in bags, five bags
by Palentino? A Yes.

Q Then you took them to Rivington street? A Yes.

Q ‘Then you drove back again to the warehouse? A Yes.

Q And you went in? A‘les, gir.,

Q How many bags did you bring down then? A We bmught down
bundles of silk.

n How many bundles? A Aboﬁt thirty-nine or forty buﬁdles.
BY THE COURT:

Q When you brought down thirty-nine oundlea of silk what did
you do? A We loaded up the pruok..
' Q Is the truck there yet? A The truck was there.to load.

5, Is it there today? A No.

Q What did you-do with it?7 A We brought it to Angelo Palen~-
tinot's ho&ae uguin. |

Q You made the.two trips? A Yes.,

Q That is all? A Yes, sir, and he had more stuff.

Q Who brought them down? A Angelo Palentino. I wus down

w1 Y




BY MR. ABRAMS:

Q Bhat place you went up to get the load, that was at 44

/

street, NewYork City? A Yes, sir. fi:“% '
: : e R T g

Q That was on the_morning of April eighth? A Yes, : Saghiyer

; ; " *tl. '13“7"

Q About what time in the morning was it when you went up for . -

the lcad? A About three or half past shree.

Q You touk that stu(f to Palentino's’houae? A yess

Q bid you go back~aga1n the third time? A On the second
time we had more stuff, |

Q Did you go back a third time? A 'No.

Ql Did you take‘up stuff to Palentino's place and leﬁvevit.
there? A Yes.

Q What did youdo after that? A We were arrested after thate

Q By whom? A Officer uahﬁnoy - I am not so sure,

Q Officer Cavone? A We were urrestud.ubout seven o,olqck
in the wmorning.

Q Whut were you doing’when you were arrcsted? A We were in,

the toilet.

Q Where} A In Angelo Palentino's house,
Q You were arreatedyin Angelo Palentino's house after you
dellveréd the second load? A Yes. ‘
Q Who was with you then? A Angelo éalentino&nd Slmoné.
Q Was Iquinto there? A He scattered away.
MR. TREACY: I object to that.
Objection overruled. Exception.

THE COURT: Strike out the answer.
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Q Was Iquinto there? A No. : 'Eg

Q Had he gone to the house with you? A On the first load = B

he came with us, but on the second load he told us to take 1t wp | & .-
there, he sald, "Iau going away." "I will be there in about five le*aii

‘ 1 .. " ‘h‘: \"‘;0
or ten minutes,” and when we got arrested we did not see Andrew : N

Iquinto.

Q H8 had not gotten there when you were arrested? A No,

8ir.

Q Did you at any time have any of those goods in your house?
A Yes,

Q Did you see theu. there youreelf? A Me and Louis Simone,
he saw us taking them down. |

THE COURT: Strike out the answer. I have told you o
often to answver the questions.
Q Dia youbhava anylof those stolen goous in the house? A
Yes.

Q How many pleces? A Ten pisces of silk and two rolls

Berge -

Q When did you take it to your.nouse? A The same morning.
Q Before youwent to Palentino's house? A vyeas.
Q» You stopped at your own house first? 1 Yes, sir.
Q And put that stuff in there? A Yes, sir.
Q Was Iquinto therc with you at that time? A He was.on the
corner.

Q How uudy pieces were there? A Ten pieces silk and two
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pieces, - rolls serge.

Q Did Igpinto teil you when he started with you, what he had g

done or was going tu do there?

MR. TREACY: Objected to as leading.. \ | ¢ 1 ‘f§%3§?,

: ¥, < ey i

’ Fa e

Objection overruled and exception taken. Jﬂfé%i

A - He sald that -~ | ' ok &

THE COURT: This witness is g0 stupid that I will Qllow
leading questlong.’
A - he said "Take this load over there and I wkll be back in-
five or ten miﬁutes.' |
‘Q When he asked you %0 go to Watt atreet, did he tell you
he had gone in .or was golng to go in? A. He got in befoio ua.
| MR, TREACY: I object t0 that is leading andfsuggen-
tive on the pars of the District Attorney.
| 6bjectiou overruled. Exception taken.
MR. TREACY: I wove to atrike out the ansvwer as nb; re-
sponsive,

Motion denied.. Exception taken.

Q How do you know that he got in before? A Well, because

the bags were all bagyued up.

s ——

MR, TREACY: I move to strike out the ;nuwer;
f ; THE COURT? Strike it out. |

Q Did he tell you he had been there?

| MR. TREACY: Obg;;tud to as le4d1ng..

Objection overruled. Exception taken.

A Yes, sir.
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Q What did he say? A He told me "I got five bags silk

bagged uo feady to.iukiaaut.*

} MR, TREACY: I wmove to strike out the answer as not re- _337;7;17

i sponsive. B g B
[+ e . . o " ,(.". .
O | | . e
! Motion denied. [Exception tuken. “ MRS
i , ; 3 F . » '»‘,;\01
} , | k4,
; MR, ABRANMS: That is all, : ¢ e
!

CROSS EXAMINATION BY MR. TREACY:
Q Hﬁd you e§ér been on this jluue in Watt street beforeg
A No, sir. |
Q Hadl you ever bsen there since? A Only that tiwe with An"i
Iquinto. ' | E
Q Had you ever been there since the worning of the eighth
of April, this year? A April 8th only, that is all.
- Q@ Hi:d you ever been there aipue that jay? A No.
Q You don't know what the humber of the building was? A No,
sir. |

Q You don,t know-anything about it? A I know asout Iquinto :

brought e there.
| Q That is all you Know? A Yes, sir.
Q Now you were ¢rrestui'un the worning of the aighth of April?
A Yes, sir. V
Q Who arreated you? A Abo@t two Oor three officers.

Q Give me their names; you know_them? A  One officer 18

mmy. !



8th,

Q. Was Officer Cavone there? A No, sir.

Q Do you know him? , Yes, sir. ~

Q@ You know Rooco Cavone? A  Yes, around the neighborhood. ff?fj?
Q Have you seen him since April 8th, A No,sir. .i ;?;}zgi
Q Younmever saw him at all? A I d;d not see him at alllpril uL?f

Q  Huve you .een Qfficer Rocco Cavone since the eighth of

April, 19307 A I always seen him around the neighborhood .

BY THE COURT:

A Yes, and I was out on bail since five weckas.

glary? A I saw Cavone come up to the Tombs. He took me out of
the Tombs to bring me to the District Attorney's office. That is

the only time,

Q You have been locked up since April the 8th, have you not?

Q Then I put you in prison? A Yes.
Q And yuu are there yet? A yeb, sir.
Q You are in pnrison how long? A 323 days.

Q@ Did you see Officer Cawone since this occurrence or bupr-

Q Did y.u usk Rooco Cavone to get you out of the Tombs? A

No, sir.

Yes.

Q Did yuu see Rocco Cavone since you were ar regted? A

Q When? A In the Toubs.

Q What time? A About eleven o' clock.

Q What. day was 1t? A The day you sent wme 1in.
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Q You mean the day you pleaded guilty? A Yes. |
Q And. I couuitted you to the Tombs? A ‘rhen Rocco Cavore

came uvp to get we. p

¢ And he brought you %o the District Attorney's office? A

Yeé.

Q Did yu see hiw before that while you were out on bail? A
.Ho, sir.

" BY ¥R. TREACY:

Q@ While you were cut on bail going around the neighborhood
where fOu lived, did you see Rocéo Cavoney A I did not see him.

~ ﬁhen you went over {rou the Towbs to the District Attor-
ney's offipe with Rocco Cavone, w;a that before you had ple&ded
guilty of receiving stolen property? A After pl\,ding guilsy.

'Q You did not see hi; be forc pleading guilty? A No,
sir.

Q How many t1mua idd you see Rhim alter plcuding‘guilty? A
once. That is the time he brought me to the Distriot Attorney's
office. |

Q How long fver you b;ﬁ&iﬁJ guilty was that? A I don't
remeémber how long. |

Q Was it 2 week aficr? A I don't remember ; about three or

four weeks.

Q Do you remember the dute you peaded guilty? A May 19%h,

T think.

Q Do you.remember the tiwe of day? A I don't know,

H

i e



Q You know you were charged with burglary in the first Je-

gree, do you? A No.

e
| L
n Yes or no? A No. _ h -;;ﬁiygﬁ?ﬂfi'
Q Burglary in the third degree? A yes, sir. o R ;.”é
' o, | )
Q And you know that that was the charge made against you? : 3 ‘33"\5&
."“’ -

A Yes, that is the charge made against us. | :

Q You kﬁuw you were aléo charged with gruhd.larceny in the
first degree? A Yes, sir.

Q And you were also chargei with receiving stolen property?
A vyes, sir. : .

Q And you plsaded guilty to the‘lmst. charge? A ‘yea, dr.

Q Did you have any talk with anybody 'n the Diatriot Attor-
ney's office before you pleaded guilty? A After I pleaded gus.n'.'y'r'j

Q I asked y‘.au ‘oufore_? A HNo, dr, .

Q After ydu pleaded guilty, did you huve any talk with any- :
body in the District Atiorney's office? A With the District
Attorney.

Q Who? A District Att;orn;y Swan ..

Q Did you have any tal« with anybody else? A No, sir,

o Did you va any talk with ﬁr. Murphy? A vyes, slr‘. .

Q Who else besides Mr. Murphy did yo! tcvllk with? A That
is the Dis trict Attorney, Mr. Murphy.-

BY THE COURT:
Q Do you u.ua.n’lu.'. Murphy is District Attornpy? A 1s hey

Q Is it Mr. Murphy you mean? A Somebody. in the Distrioct -+ 48 :

dttorney's office.
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Q You never talked to Juige Swann himself, did your A lo,f

eir. I do not know who wéa in cha;gé.

THE COURT: Ifyou do not know, just say you do not know. | nﬁf?r 
You must lieten to the guestions and answer them. There ia ; ;éi?ffa

an Assistant known as Mr., Murphy upstairs,

Q Yo talked to a Mr. Murphy in the District Attorney's of fice?
A ies, airf | & il |
BY MR. TREACY:

Q When did yuutélx with Mr. Murphy? A In the afternoon,
about one o'clock.

Q What date was 1t7 A I don't remember ihé date,

Q Wasit in April, ﬂay or June? A Euy.

Q How long after this burglary was 1t you talked to Mr.
Murphy? A About a wonth or . a wonth and a half,
BY Tﬂi COURT: |

Q Cannat you tell us anything els¢ that happened Qefore you'
talked to Mr. ﬁurphy?

BY MR. TREACY:

Q Was it bcfore you peaded guilty or after you pleaded? 'A |
After I pleaded guilty. ' '
BY THE COURT:

Q You said that on the day alter fou pleaded guilty, ﬁocoo
Ccavone brought you to the District Attorney's ofice and you talked
there, is th.t true, Mr. ﬁitness? A vyes, sir. |

BY MR. TREACY:



 Q How many times did you talk to Distriot Attorney Murphy!
after that day} A Once. ; | :
| Q When was that? " A ;5;;

BY TRE COURT: | s

Q How many times in all did you talk tohim? A Once, the A t'ff 4
same day I was down the office.

Q You say 1ftar the firast talk you talked with hig once more,
do you mean that? A I'don't unleratand it.

Q How many timed did you talk with Mr. Mur hy? A Once.

Q You understand me, do you not? A yus.

d You did not talk twice or three times? A No, 8ir. -
BY MR. TREACY:

Q The time you talked to Assistant Di-ict Attarney Murphy
was anything sald ubgut your testifying in this particular caae?
A I teatit& aguinst Anirew Iquinto? I dbn't understand 1it.

Q At the time you talked to Assistant District Attorney
Murphy, was anythin; said about your tusﬁifying in this particular

case? % No, sir.

] Didn't you say Anything about any' testimony you -duld»givo
.gainst Andrew Iquinto? A vyes, sir.
Q Did you tell yim then you would testify against Iquinto?
- A Yes, 8ir.
Q Now then was auyﬁhing gaid at that time by you or to you
‘ about a recoumendution for mercy 1nvyour case 1f you gave testi-

mony against AndrewIquinto? A Thqre was nothing saild to me.
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Q: Did you say 'n‘nythiag‘ to a.nybodyi? A lo,.-d.r. I Ju&t w ‘
Q You sald you would testify? A Yes, eir. : e
Q Did you volunteer to do that? A Yes, sir. |
Q Did anybody ask you t0o do it? A lo, sir. | f’“%é';
Q Up to that time you had not been sentenced, had you? A
No, sir. | |
Q You have pot been s.ntencéd yet? A No, sir.
Q After you talk:d with Mr. Murphy did yousee anybody else
in the District Attorney's offiCei A No, sir.
Q Did you see anybody elsd besides Mr. Murohy? A i seen the
Grand Jury. | |
‘Q .You-wunt before the Grand Jury? A Yes, aif.
Q Before you went before the Grand Jury, dida't you ‘go up
t0o the District Attorney's office «pg8in? A No, sir. I went to
the District Attorney's.offlcc first and then to the Grand
Jury. ;

Q Was it the same day you s:w Mr. Murphy that you went direc-

tly before the Grand Jury? A I don't remember if it was the sume
jay. I am not 80 sure. '
Q Do you fc@euber when it was you went before the Grand Jury?
. A I don't remember,’ |

'Q Haven't you any idea at allwhen it was? A No, sir,

BY THR COURT:
Q How ldng ofter you first talked with Mr.Murphy did you go .
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befors the Grand Jury? A I don't remember if I went the same

days
BY WR. TREACY: | A ; =

Q Do you remember that on the day you wvent ﬁo the Grand’ Jusy, : Z;gt'
jutt be fore going té the Grand Jury rooum - you went up and talked i fff;?'

to one of the District Attorneys? - A vyes, sir.

Q What District Attorney did you‘tulk to? A yr. Murphy.
Q The same man that you tulkel %o before? VA yes,. i

 MR. ABRAMS: This 1: quite ob?ioua; counsel is trying’ :‘%
to get this witness st cross purposes. B® goesa back to the i

original proposition and puzzles the boy up.
THE COURT: You are asked whether he talked to the same

District Attorney again.
MR. TREACY: Aand he said yes, that he did,
BY MR. TREACY: |
Q .YOu told me before you 3¢lkod to nim only once? A Once
T did.
Q Now yu‘u.suy you talked to him againy A I did not talk t’é
hii twice, Jﬁnt oncea
 Q,'w>s it on the 3zame tay that you :ent before the Grund Jury?
A I donit remecber. ‘ . :
‘f) On the iay you went before the Grand Jury did you go ¢ the
District Attorney's offiue_ahd tulk;tu unybudy at ali? A No,
sir. .

Q Did any police office go to the Grand Jury with you? A Ko,

8ir.

Q pid vou see Rocco Cavone there? A Yes, air.



Q Didmit you tal< to him? A No, @r.

e Q levurytalked.to him at all? A No, sir.
Q Had you ever been convicted beford 6t any crime?

been ar ested but never convicted.

ﬁ:? : THE COURT: Strike‘thut out; it is not a crina to be #r- {, fgtg{g
' restad. Anybody may be arrested. The jurors may be arrested ' t;ff?
but that does not reflect on them at all. ‘ _
: Q Have yo. ever been convicted of any crinof A No, sir. %
.Q You were never convicted by d Jugge and sent. to prisong i
A'l hkave been sentvto the workhouse for Bix days.
Q On what charge? A Disorierly'condﬁct.
n When was that? A 1914,
BY THE COURT:
| Q Why did you say youvwere ney;r convict:d? A I did not
i unders;and; |
| BY MR. TREACY:
; Q' You did not un erstand me? A No, sir.
| Q You did notknow what a convictioﬂ was? A uo; sir.
; e , Q Althuégh you userved sii-;ays in the wor khouse? A ves.
Q»,Bdaiies that conviction,'do you know of any other con®ic-
’ ticny A No , sir.
; 5 Q You have no recollection of any other conviétionar A yo,
) sir. |
g

Q lo-.you say Iquinto came up $o0 your house on the night of

the arrest. The same night you were arpested, is that the night

P s e
-

Iquinbo cameé %0 your house? A I was arrested and my wife toda
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'BY THE COURT:

Q Were you arrested in the njght time or day time? A 1In ';*;ﬁr
the morning. ,
Q Did he come to you in the night or in the morning? A He Bty

&

came in the night about 12:30 in the morning, A. M.

BY MR, TREACY:

Q Are you sure about that? A Yeas.

Q No question about that in your nind? A No, sir.

Q How do y;u know that? A I seen hi.. call there.

Q Where dild he call? A Imy kitchen.

Q Was it light at the time? A I 1it thé gas, sure.

Q And looked at the clock? A Yas,

Q Dia y;u go right from your bed roum into the kitchen? A
My bed room comes first, then the kitchen.

Q Did y.u wvent toknow what time 1% was? A yes, sir.

Q Why? A 1 gpg up out of sleep and I just lookedhat the

v v

time.

Q You ua& you had to get up tu'lxht the gas? A He knocked -
at the door so I got up to look at the clock, I was sleeping.

Q Was it dark when he knocked at the door? A Yes,

Q Was anybody with you in the room there? A My wife,

Q Did she get up? A No, sir. | | |

Q Did she remain sieoping? A .Sho was awake., She usked me

the question,who was 1it.
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Q Was she awake, your wife? , Yes, sir.

Did she get up? A No, sir.

Was it light or dark in your room? A I 1it the gas. ' l.—*;*;pik
In y ur room? A Yes, éir.

W:s it dark when this man came in? A vyes, sir. : ‘ e ' 4

O O O O OO

Did he stay there in ybur bed room where vou aﬁ& your wife
were? A He stood in the hullway.

Q He wsent out as soon as he '.'l.ole you up and stood in tl;e hall?
A Ies,‘

Q And you woere not mistakened about that? A No.

Q That as son as he woke you up he went out aﬁd stood in the
hall? A Ye¢s, he stood in the hall.

Q Is that correet? A = Yes, that is corrects,

'Q After he got out did yQp get up and light the gas in your
bed room? A Yes, sir.

Q And then did you go out to the kitchen und light the gas
there? A ;(es.

Q How many rouﬁs do you occupy? A Three.

Q 'On what flours? A Third floor.

Q How many people lived there in that upartment? A My wife

]

and two kids.

Q On what strect is that? ‘A On groome street.
Q Frontor back? A In the froat.

BY THE COUNT:

¢ y :
Q What number Broome street? A 5b3 Broome street. : .

Q Near what street is thax?f A Near Clark and Garrick. s



s R e — AR TR WA e i L T B A e e W ,“'f‘:..-ﬁ'l-n‘ Ay
) acds T A e . : ; o i ; :

=i Mear what street is that? A Neur Clark atree§; ,
BY MR. TREACY: . | g ‘
| Q Wellnow then, did you huve anything 80 do in the kitchen? T;LJQ%J';
A AI was awake; Andy Iquinto wokd me up out'of bed. |

Q My guestion is whether there was anything that you had t
do in that k;tohon? A No, sir.

Q This man had awaken you and gone in the hall =and he had,
béfofe going out 1uto'the hall, asked you to come out? A I came
out of the dﬁor and spoke to Iquinto,

Bi THE COURT: |

Q What floor do you live on?'JA The third floor.

Q Did Iquinto come up 23 your bedroom and woke ym.up? A
Came up on the third floor.

Q Into the rooms? A Yes, sir.

BY THE COURT:
;™ He is usking when Iquinto w»ent out , what yoﬁ did? " He
stbké to me. | :

Q Did he speak to you before he went out or artur?' A BHe-

fore going out.
Q Then he went out in the hall? A Yes.

Q Did you go right out with him? A Yes, I went out.with
him.

Q Who laft the foom first; you or he? .A He did not come

in wy roow. He spoke %0 me in the hall.

BY MR. TREACY:
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He just knocked on the door of your room? A Yes.
While he was in the hall? A Yes.

Your boedroom opens into the hall? A My kitchen door.

s
. . - l; ,.,*:A "’v
He knocked onthe door of the kitchen? A Yes. : & ‘{iﬁ;;gf
< : : g o R
Q And stayed in the hall all the time? A yes. ' : ’jégﬁ?&i
Q Then you came out in the hall? A. Yes. ! l I:??f

Q Did you falk %o him standing there? A yes, atundiqg 1 :  ‘1
talking there ubdut & couple of minutes.

Q Was anyone else there? A No, sir.

o Then you went back into your house? A I went down with
him.

Q Right asay?
BY THE COURT:

Q@ Did you not brush yourselfs A No I did not brush then,

Q Do yuou sleep with your clothes on and your boots? A He
told me to come down stairs.

Q Do you sleep wifh allyour clothes ont A No, sir.

Q I unierstood you were in bed when 'ha cawe up and woke you

up? A Yes.
n And he knocked on the door? A Yes.
Lo n Did you jump right out in your night aﬁi:t and go out!ih
the hall and tali to him? A Yes. |
Q Then did you go down stairs in your night shirt? A Yes,
eir.
' ;. - n In your bare fect? A es.

Q And you stole all this stuff in your night shirt? A I went



- speak to the officer,

BY MR.TREACY:

Y By e
: QL s L I
o I w#ant to know shat you did? A I went down stairs in e ;;%f&;
i . 1 --h, “ n“?l,‘
1 ':".;"'I: ¥
my night clothes and came back again. : - ‘3fi1£é
. A : R
Q You went through the street? A No , in the hallway down Lol

stairs I went.
Q Did you speak to the police officer? A vyes, sir.

o What was his name? A I don't know hiw name. I gothis

badge number, 7931,
Q. Yoﬁ went down the strect and saw the police officer? A Inf
the hall I went. ' | .
q You took his shield number down there in the hall? A I
took it when I came out on bail. I took he shield number whem
I came out on ball because I recognized his voice in the hall.
Q ‘' Then you saw him agulin after yuﬁ came out on bail? A
Yeas,
'Q You talked to him then, did you? A I did not.
Q How aid ydu get his shield numu~£f A 1 recognized him -
in the hall when he cume and opened the door for Andrew Iquinto.,
Q You say ydu got his shield number after jou got out on
bail? A 1 recognized him. , B ' _ .
Q How did you get thc'snield’nu.oar? A It is on the badge.
BY THE COURT:
Q Was it the same nuaber that ie also on his collar? A That

is the precinct,



'BY MR. TREACY: |
f , : o You got the shield nu@ber of his shield? A Yes.
| BY MR. ABRAMS:

Q That is on the hat too? , Yes, ar.

BY MR. TREACY:

Q Did you 8peak tothis man while ycu were getting ﬁié chield. fffi
number? A Which man?

Q The wolicq officer? A No, sir.

Q@ You mever saild’'a word to him? A No, sir.

Q A# no time? A No,sir.

Q Did you talk to the police officer in the hall of your house
A Yes. y : ? -

Q Then you went up stairs and got dressed? .A Yes.

.Q AThbn you went out? A And met Andrew Iquinto.

n And sent uround the strect us you hiave told us? A vyes,Ime
Andrew Iquinto.

Q When did youlook a% your civck in the kitchen? A When

he knockad at ny door.

Q You got up, lit the gus und looked at the clocky A

Yes.

Q' Is that the only time y.u looked at it? A vyes.

o That is the oaly time? A vyes, s8ir.

Q And that is how you fix the time that he called there? A
Yes,

Q Do you knos that 1t is necessary to fix the time he cal led

v



there. Did anyone ever tellthat $o you? A I donst understand

question.

Q Do you know that 1t is necessary to fix the timwe that n.'"gﬁéq;gfg:A

» ‘:l"’,'-—." 5
! { bv.”?‘;“‘"".l ‘
called there. Is there aunyocne ever told that to you? (Question : ;gmf;g |
- g ‘4, ’:‘t ' 3
- 25 ‘L:“‘.:' a9
S, R
Q Do you know that it is necessary tc fix the time that . :  ":A

Iqﬁinto called on you? A I did not fix no time. I looked at te
clock and saw what time it wus when he knocked.
THE COURT: Strike thatout.

Q Did you know that 1t 18 necessary tu fix the time that
Iquinto called on you? A I don't understand,

Q Do you know that you are trying in thia.Cdurtroom4to'f1; .

' the tinme thgt he called.on you. You know that? A Sure. Yes, sir,

12:30 A. M. | |

Q‘ Before you came iun %o the caurtibum today did you ever tell
anybody that it was 12:30 A. M2 A No, sir.

0 You névcr spoke to anybuayhabout.that? ‘A.‘No..

Q Not to a single human being? A No, sir. I did not spe&k

to anybody.
Q Either in the District Attorney's office or out of the
,Diétrict Attorney'aotficé? A No, =ir.
Q Wken you were dr:eatud, did you notice what time it was?
A 1t was about seven o'clock.
. Q How did you fix the tiwe then? A I secn it down in the .

police station.
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'Q You did not see at your own clock again, did you? A

¢4 :

Q ihnn had you 1. cked at the time by your own cloock before :

half past fweivo uid»niéht? A 'I did not look, I went to bed
half past ten. | |

Q How do you xgoa that? A I was paying pinnochle with ﬁy
cousin in the huuae.’

Q. In tho kitchen? A Yes, sir;

Q And you locked at the clock then? A Ye.. I went tobed
half past - ten.

Q And you stayed in b:d all that evening? A Yéa, until
twelve-thirty. '

Q You say you are u friend of this man Iquinto?. A Yes, 1
knew hiu around the neighborhood, .

Q- Were you a friend of his? A wvss, sir,

Q Ahd rou are still on friendly terms wit) him, are youf
A I don't unierstand that,
BY THE COURT:

@ Do you know shat o friend is? A yes.
Q Anave you’any friends? A Yes.

n Who are shey? A Cousins.

Q Are you on friendly terms with him, counsel is asking you?

A YGS’ sir.
BY YR. TREACY:
Q You are stili his friend? A Yes, sir.

Q You are not sore on him? A No, sir.

nnnnn




You are not angry uith him at all? A No, -1:. “
Sure about that? A I am sure about that,

You never had any dispute or any quarrel wish hia?
I had a fight with him.

MR. TREACY: That 1s all,

REDIRECT EXAMINATIO. BY nﬁ.'ABRAMS:

Q You were sent ov.. to jall after you pleaded guilty before
Judge Mulqueen? YA Yes, sir.

“"Q Then you were brought over 3fter‘ﬁhat to the Distriot As-
torney's office? A Yes, sir.

Q After being over in the District Attorney's office you 'or.f
brought over to the Crund Jury room, wuren't you? A Yes.

@ There you were asked jueations? A Yes, sir.

Q You told all that you could tell, did you?. A I sold thﬁv
truth.

Q Since the counsel has asked you when you went down.stalrn
in your nighé shirt to speak to the officer, wus before you dres-
sed?a A Before I was dreassed. .

Q And was shat to explain tu him that you knew Iquinto? A
I knew Iquinto. |

Q Did you go down to explain to the officer that? A vyes,

I did. .
Q And you did explain it %o ﬂim? A Yes, sir. . :

Q Then you went back? A Yes, sir.

v



Q Did Iquinto go back with you?

P'_ S the officer. He was outside.

Q When you 0% dressed y.u came down? A Yes. I did not _:*2“:
see anybody downstaira.

Q You got dressed and came downstairs? A Yes. g "'7_;§

Q Where did you go them? A I went around to McDougal ad
Spring strect and met Andy.

A How‘dld you Knuw you would meet nim there? A He told

THE CQURT; Gentlewen of the jury, the Court wiil
éxcusze you until two Q'ulock. Meanwhile remember the lhw
forbids you to talx about this case to anyone who is not
& mewber of the jury, and it 2lso. forbids you from dias-
cugsing it auong ;Juraélr &t this tiwe. The time for you

t0 discuss it wnduzvlddit is at the end 51 the cuse ufter
all the Qvidence is in, if the Court submits it to you,
then you retire 'und decide it, but notbefore that. You

must kee€p an open mind. Remember there ure two sidesz to

every story and yocu must listen $o both sides before you
decide it.

The Court declares receass until 3 P. M.



—2RIAL CONTINUED, 2:00 P.M. |
ANTONTIO EPISCOPTIA, recalled by the People,

for further examiration, testified ae follows: - TR

‘ 3 H.’r:;- V
BY MR. ABRAMS: _ SR, et _ B
Q When you went to the truck and loaded the truck, where = ...

was that truck ntandthg with reference to the house thit'yon
entered? A On Watt street, - Detween Watt and Brop-o, in the
lot. |
Q The lot is on Erccme etreet? A Yes, sir.
Q Adjoinin%_the house on Yatt etreet? A Yes, sir.
Q And that truck when you loaded it, did it have a horse
on it? A To. |
| Q Vhen ycu vent into the bullding, hoi did you go in?
A We went up thrcugh the fire-escape.
Q Did anybody say anything To ycu how %o get up? A'-anlnt;‘.
- He toid us how to go inte the place.
0 How? A Go up to the fire-escape, up the roof and go
down througﬁ the skylight and wve will find a rope, "and slide

down there and you will go down the second floor and you will

find the bundles therS and pget them and carrxy them dd#n through
the firé-eocnpo.'

Q Ard is that what you 414?° A Yes, sir.

Q At the time you went up, whe want up with you? A Louls
Simore. :

Q 'Was Simone there when you loaded the truck? A Yes, on

the second load.
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Q Om the first load? A Wo, sir, mot 'u the firet load.
,‘ Q You had uu him before you went to load the truck? A Yog
Q After you got out on bail did you see the - ‘defendant
Igquinto? A Yes, 8ir, in the pool room. . ‘ f ufﬂ;:f

Q VWhen? .A Tio weeks after I wasﬂbut on bail. jf;}? ’

Q You told counsel here you had a fight with Iquinto? -
A Yes, He came into thoﬁpobl room. I was standing by the
pool table,  He hit me and I was bleeding, I filled up three
handkerchiefs with blood. Nichael Marsiglia gave me his handker-
chief and I had twe of ay cwn filled with blcod and I could not
get any more handkerchiefs. |

Q What did he say at that time? A "What do you want %o
squeal at we for?” And hé hit me. He said, "I au nnot going
to give an&body A cent out of the stuff I sold.® I said, "All
right, I'don't want any monéy out of 1t.*

Q At the time you were arrested was Simone with you or
Palentino? A Palentino was with me.

Q Do you know whether Simone wns arrested before you?

A No, six, I 4id not know 1it.

Q You and Palentino ware whers when you were arrested?
A In the tollet. ' g
. Q' What toilet? A In Angelo Pﬁlentino'a house,
WR. ABRA¥S: That 1s a1l
'3 RE-CROSS FXANINATION EY ¥R, THEACY: |
Q You 41d not tell us any thing this morning about climbing

up the fire-escspe and going 4own through the skylight, did you?



A Fo, sir.
Q You 4id not tell me that? A No, sir.

Q And you did not tell us this morning that the deferdant

- teld you to climb up the fire-escajpe and go down through the

skylight? ‘ A Ng, gir.

Q Now since you left the stand thise mornlng,'did you talk
to anybody about fhe case? A No, sir, I did not talk to no=- '
body.‘

VQ To ;obedy? A -1 talked to the Dlgtfict Attorney.

ip, TREACY: I object to the District Attorney shaking
his head at the witness. | |

MR, ABRANS: It wis done involuntarily.

o

'Dld ycu taik to anybody? A - Yea, sir.
Q T¢ wvhom? A To Kr. Abrams._ |
Q The Diatrict Attorney? A Yes, sir.
Q VWher- did you talk to him? A Down in the pen downe
stairs.
Q How long were you down there talking to the Disérict
Attorney? A About five or ten minutes.
‘ Q T¥ho wase there with you talking to him? A Louia.Simone.
Q That is the other crook,'is that rigﬁt, the éther man
that pleaded gﬁilty?, A Yee.
© Q Was he talking about it toc? A Yees.
Q Did yoﬁ talk to him and did he talk to you? - A We
talked to the.District Attorney..

Q The two of you‘did? A Yes, sir.
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| 'Q Were you down there when the District Attorney came down?
e A Yes.

Q Was Simone with you downstairs? A Yes, sir.

Q Were you talking to Simone at that time? A No, sir. = .
Q Who was it said anything first about the fire-escape? ; | ,
A I did, ;

Q You spoke about thate A Yes, sir.

Q Did Simone pay anything about that? A Sure he did.

Q That was after the District Attorney got down there, was
it, downstairs? A Yes.

Q How long were you down there talking to thé Diltriof At-
torney? . A About ten minutes. | |

Q' You were down there all of recess hour, talking to him?
A | Ten mulnutol I was talking to him,
4 Q When you went out of this house where you lived, as you
aay,.with Iquinto, where was the first place you yent fo?

THE COURT: You have been all over that, I will
éxo]ude that as repetition. hJust oo.nf'ine your oross-oxam-

ination to the re-direct examination.

HR.'TREAC!: Exception, please.
Q When you got to this place where the txzuok was, was
there anything on the truck? A Wo, sir.
Q Not a thing? A Not a thing.
Q Vas the horse attached to the truck? A NQ, gir.
Q Where did you get the horse from? A We got the horses
abo;xt half past three in thé' morning in the stable.

Q Did you get him yourself? A, Louis Simone got them.



S8imone brought the horses.
Q Were you with him? A VNo, seir.

Q ‘horn»wbro you? A In the club room. : | v;i;;

Q You were in the club room at half past thioe? A Yes,
sir. ' i

Q. You téld us you went up to the lot in Broome street?

A Ve were in the cludb room, Andy Iquinto, Palentino and me.

| We were waiting for Simone to'answer if he got the horses out,

Q At hﬁlf past throé o'clock in the morning? A Yes, sir.

Q At the club room?, A Yes, sir, .

Q Where was that? A 58§ Thompson street.

Q VWhat is the name of that club? A I don't.knOl.

Q Is it a social or a éolitical club? A I don'f know.
That was my first time An‘that élub.

Q What does it look like in there? A There is all bemb-
es around and a big table in the back ;nd pictures on tho'wall.

Q l?re there many other men tnerp? A qu. sir.

Q Who was there? A A fellow who wai in here, he was

there, and about seven or eight fellows playing poker,

Q Do you know their names? A .No. sir.

Q Did you ever see them before? A No, sir.

Q Don't you know who they are? A No.

Q How long have you knoin thent A I know them by sight
around the neighborhood.

Q How long? A I don't know how long, just to see their
faces. |

Q Have you known them a yesr?’ A I don't know,
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Q lgwm known them two niﬁ? AIdon't relolbor how
tong. _ ‘
Q Ha.n‘ you known them more than a week? A I don't remem-
ber. I reoogixlnd the faces when I went in the club room who
they were.
Q How long have you lived 1n'thuf neighborhood? A BSince
I was a boy.
Q Have you known these wen all that time? A No, sir.
Q Have you known them for ten yearﬁ? A I know one fel-
low, he was over here., T don't kncw.him by his name. WNe used
tc go to school together.,
4Q Do you know him by hie nickname? A They call hiwm '?old,-
Joe.
Q Give me the namee of the other men, - any names you know
ther by? ‘I ion't’caro how funny they are? A I don't know who
they are. I know them by sight. They were playing poker in
the back. We were oitting in the front. |
. Q At half past three in the morning did you go around to |

the stable and get these horsés? A No, sir.

Q Phere did you go at half past three? A Ve followed
the truck ﬁp at half past three. |

Q After yocu left the club room? A Wé went with Angolo
Palentino to bring the stuff up. |

Q Was the truok at Palentino's house? A | We followed the
truck. ; '

Q Was the truck at the club room? A No.

En '.Q When you say you followed the truck, what do you mean? p



_‘Q : lhei you laeft the club hoﬁn! A The truck passed by
-u8 and we continued following the truck. '
‘ Q Did the truck pass the club house? A I-don't remémbaf.
Q  How far awmay ffon the club house did you go b:fora the
truck passed you? A Ve were on the corner of Spring strset.
That is half a block.

Q F¥ho was driving? A Slnone.

Q Did you speak to hip? A We all sypoke to him in the
club room, -

Q 8Sirons is the »an that was in the cludb rqom? A He WaE
rith us bﬁfof¥'iw the clubd,

Q2 Did he go ahead of you or with vou? A He went ﬂheld‘

-of usg.

Hov long before he went 6nt 414 ycu qc‘out? A I stayed

«d

all the while in the club room.
Q ¥hat tine did he leave the club room? A iaybe in half

an hour he would leave,.

3 He left it every hsalf hour and care back again, you mean?

A Yes.

Q@ Hov many tives in all dld he mo out? A Abeut three

Q And hils last vieit was at holf past shree in the mormn- -

ing? A Yes. i L
2] ﬁid he go to the ioft with you? A Yes, 8ir.
Q And did he help you %ake it down, Simone? A VYes.

Q@ Did Palentino go up and helr you take it down? A On the
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Fall » Q On the first load?, A Yes, sir.
Q You helped with the first load yourself? A He went S
upetairs, I was dosn in the lot, He was throwing bags down to ? P;
me. | e ' | i\ ':!f;é1

Q You were getting them? A 1 was looking at him the
way he was throwiﬁg them down, chucking them down,
Q You did not pay any attention fo hiw at all? A FNo. , ;
Q Didn't you help him put them on the wagon? A Yes.
Q‘ ¥hat were they wrapped up ini A In ourlaps, in bags.
Q Were they cowpletely covered with the burlap bags?
A Tied up. |
Q 'Did you sce wh&t'was i fhe bage? A Fo, sir,
Q You den't know what was in ths bag? ‘A",No. He tola
me 1t was 9llk inside. | . '
Q Did you sge al any tize that night what was in the bul-‘
lap bag? A I f21t then, |
: Q bid ycu see what was in them? A At that time I 4did not

Q That night? A Wo, 8ir, T d4id aof'uee.
MR, TRFACY: That is all.
BY MR, ABRAMS:
Q You say Simone wert out three times? A Yes.
‘Q ¥ho sent him'out? A Andy Igquinto.
Objected to. Objection austained.‘
Q Did you hear any ccnversation between Simone and any

one else before Simone went out? A The whole four of us J
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Q Did you hear Iduinto speak foisxnono before he went out?

A

£ |

A TYes. | 4 T et
Q Did you know whst'81none went out for? A For the horses. : f;;ﬁfﬂu
Q Did you hear what they said? A Yes, sir. : ’fféi:
Q Who diavt A Iquinto. :
 Q When he came back the first time 41d he have the horses?
A No.
Q Then did he go out the second time? A Yes, but he dl&
not have the horses. The third time he got the ﬁorlao.
Q Each time when hé went out did you hear Iguirnto speak
. to hin?~‘ A Yes, he said, "Go ahead and see if you can get
the horsas.” ‘
Q VWhere is.the house situated? A Right across th§ way
from the warehousa, | |
BY MR. TREACY:
Q ihat did Iquinto say to him the first tiie Simone went
cut? A He told him to get the horses. :

Q Repeat the words? A "Go and®get the horses out.”

0 And this man came back? A !ec,'alr,
Q VWhat was said then? A He walted there for awhile.
- Then he told him agaln, "Go ahead, see if you can get the horses

out.*

Q When Simone came back the first time, he had no horses

with him? A To.

Q Did he say anything? A He said he could not get the

horses out, the stable was closed.



-~ A The same thing Agnin.

Q@ Vhen h came back the second ‘time did he say nyﬁtm

Q And the third tiwe? A The thiri tize he bhad the horses w I;E?M}¢w» 
: : P
: ey
: ; '5:§2ﬁ2”
BY THE COURT: - e
Q@ You were not there? A We were in the club room whsn iy

he got the horess. ' » '

Q It was in the club room he said he had the horses?
A Yes. 7

KR, TREACY: That is all.
LOUIS SIMNONTE, of 33 Thompeon street, & witness called
| and sworn on behalf of the People, teetifi=d as follows:

DIRFCT FXANINATION BY LR. ABRAME:

Q Simone, talk up loud so taat all the jurors can hear you?
And if tﬁe District Attomiey cobLjects or if the Court speaks to
you, etop. Waat ls‘yrur full nane? A Louis Simone.

Q Hor old ar2 you? A Seventgen ysare old.

Q VWrere do you live? A 33 Thospson straet.

Q Do you know Andrew Iquinto? A From the neighborhood.

Q Do you know him? A Yes, sir,

Q Where is he?, - A There (Pointing to defendant).

Q@ The 3defendant here (Ind;saftng)? A Yes, eir.

Q FHow long have you known hinm? A From the neighborhood, |
'Q How lcng? A About thrse years, y e

Q@ Do you know the promisss 44 ¥Watt street? A It is right

P N ——

back of my stable.



Do you tnb@ them? A Yes, sir.

Q Vhere is your stable?

Is that stable a sort of a lot on Broome street? A Yel..'L

—

There are horsas_there?

A 553 Broome Btroét.

Whe do you work for? A
Yho runs the otéble? A
¥Yho owns it? A I don't

Does your father work there?

own businesgs.

A Yes, sir,
For my father.
The stable man.
know his name.

A ¥o, he has

Q He has got trucks there? A  Yes, sir.

Q And you work for your.father?

d You say that place 1is adjoining 44 Vatt street? A Yes.

Q Do you reﬁewber the 8th jay.of'Aprii, 1920, the morning
of that day?

Q Vhere wére you ur in the morning?

How many? A Two.

A Yee, sir.

87 Thompson street,

Q What were you dolng there? A Playing cards with ny

sir.
- ' | Q
.
Q
Q
2
Q
"riend.
?
(ot

Who was that friend?

ness at 171. Spring street -

s.

A Yeé,'air.

A In the pool room,

got his i

A UKy friend, he has got a busi-

wm, I don't know'hu nane,

Q@ Vhile you were there did you see the defendant Iquinto?

A Yes,
2

sir,

About what time did you see him?

Q VWas that in the day time? A Night time,

A HBalf past one,
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Q Was he with any one at the time? A Vith the otlnr%ﬁ
f.nﬁ.o

Q What two? A Angelo Palentinp and Tony Episcopias
' Q Did you have any talk with Iquinto tﬁoro that morning?

A Yes, sir. ' | v
‘ Q Did you talk to him alone or with the others there?
A With the otther fellows there. ’

Q What dtﬁer fellows: A The other two.

Q Did you speak to Igquihto? A Yes, sir.

Q And did Iquinto speak to you? A Yes, sir,

: other

Q Were you standing alone or were you with<theapooplo?
A Alone. _ . '

Q ‘What was said? A He told me if I want to take some

stuff to the east side for him.

Q
&

What stuff? A TFive bags.

What did he tell you about that? A If I would take

them over to the east side for him,

Q
Q
Q
Q

Q

Did he tell you where to get them from? A Wo.
Did he tell you wh&re they were? A No, sir.

What did you say to him? A I said "All right.®

'Did you go with him anywhere? A I went to get my.

‘horses from the sta.blo;

.Did you go anywhere with him? A No, I was up the pool

roon at that time.

BY THF COURT:

-

Did you stay in the péol room? A Yes, they told me

to wait half an hour.




A You waited half an hour in the pool room? A -Yes.

get the horses,
Q You are not at the pool room now?, A Wo.
Q So you mlt'h;n'lcff sometime,. Now when dld' you leawe
"the pool room? A  Two o'cloock. | :
BY MR, ABRAMS:
: Q ¥he re were your horui? A At the stable, 553 Bioo-o
street.
vQ. You say you went to get the horses? A ‘Yel.
Q Did you have any conversation with Iquinto about the
horses befo‘re you went? . A Yes. | |
Q VWVhat? A To see if I could get my horses to deliver
" that stuff, I told him I will try to get them. '
| Q' Do yau.know where the truck was at that tiﬁe? A In
the lots. | |
Q When you say "in the lots," you mean adjoining this
building on Watt street? A Yes.
Q Did you go to get your horses? A 1 made three attempts
to get them, |
Q Did you come back each time? A Yel,'nir.
Q And speak to Iquinto after each time? A Yes.
Q What did you say to him? A I saild I tried to get .tho
stable man up put I can'® wake him up, 8o I went up to the

club room at 58 Thowpson street.

Q What did you dotthere? A They told me to make another .

attempt.

Q Did you leave there after thst.huf hour? A I left h
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; ' Q 'ho said anjthing about waiting half un hour? A He B
aia, Andy. . o
Q He told you to wait at the club room half an hour? 1% 234
K Yes. . | &5‘;“.'
' Q Did you go with him %o get the horsesy A I did. :
'Q When you came back where was Iquinto? A Up thé elud
room, |
Where was Palentino? A Up the club room.
Where was Episcopia? A Up the clud room.
Q Did you tell Iquinto anything about the horses? 4 I
did. I told him I could not get them.
BY THE COURT:
Q Did you ever get horses thofe that night? A Ve were
late that night.
Q Did you get the horses, or is the truck over in the lot?
A Yes, sir. :

Q The truck is there now? A No, sir.

Q Did you drive the truck out of that lot that morning
with anything on it? A I aid. | '

Q How did you drive it; what did you have pulling the
wagon? A Two horses.

Q Who got the horses? A I did.

Q That is what I am ukinﬁ you, if you did get them that

night? A Attof making three attempts I got them. ' ' \



¥

Q V¥hen you did that did you find anything on the'truoit
A Yes, five bage of stuff.

Q Did you see who put them on? A No, I was not there
at that time.

Q When you got your horsee hitched on the truck with the
five bales, you drove it out? A Yes.
Q Did you see whether Episcopia did ahythlng with any

good8? A On the second load I did,

Q FNow with the first load what did you do? A The first

load we delivered at 153 Bivington etreet.

Q Who is "we? A Three of us, the four of us, ami I

| drove.

Q VWho else was with you on the truck, if anybody? ‘A I was
alone on the ﬁruck. |

Q You drove the truck? A Yes, sir.

Q VWhere did you drive it to? A 152 Rivington street,
Angelo Palentino's house.

Q Wﬁore w28 he when you drove the truck? A Théy-wéro
walk ing ahead.

Q Walking with whom? A With Tony Episcopia and Iquinto.

Q When you got to Palentino's house, who did}ypu see at
the house? A The two of them,

Q Was Iquinto there then? A He walked up the next

‘street.




Q He had left? A Yes, sir.

e ' Q And Episcopia and Palentino came tc the house there?

A Yes. . ‘ | | o D

Q What did you do with the five bales? A I put them on 3 :§E¥?}§'
’ 3 it ::'.,3.."‘9
T the floor. : ; ‘“;:;ﬁ:

Q What do you mean, on the floor? A On the floor, on
the sidewalk. ' :

.
. W Tk, -

Q Were they taken in the house? A Yes, sir. Three of
us went up with them, me, Episcopia and Palontino..

Q Did you go back to that place again? A VYes, sir.

Q With tﬁe -amo.horaeq? A Yes, 8ir.

'Q And the same truck? 'AL Yes, sir.

Q How many horses? A Two.

Q. When you got back to the place, to the lots with the
horses and truck did you meet Iguinto? A TYes, sir.

Q -Did he speak to you? A Yes, sir.

Q What did he say to you? A He told me to go, me and

Tony Episcopio, to go up to 44 Watt street, through the fire-

- escape, and then up on fhe roof and there was a skylight and

:

the window was broke and there was ® big rope hanging down.

Q Who told you that? A Andy. .

(73
R
o g

Did you do that? A Yes, sir. ' | ; ;

o ——mn

N

Q
Q Did you go into the 16£t? A Yes, sir.
Q VWhat did you do when you and Epilcopia got in there?

g R o e

A Ve threw the stuff down in the yard.

Q How many pieces did you throw? A About 50 pieces.

e
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Do you know what they vurp? A lo; sir.

Just fifty pieces of merchandise? A. Yes, eir.

o o 8

Were they in b.leo or bags? A Iy bundles.

| Q 'cio they tdldad.up in bandles, something like ih?t (Ine g{%;égé;;f;
) : dicating)? A Yes. . ' : 'fﬁéégig
Q You thrﬁw about 50 bundles down frﬂéntho fire-escape? i, ; 'iiséz
A Yes, to the ground. . :
" Q Who was downstairs when you were throwing that down?
A Andy. ‘
Q Where wae Palentino? A He was there too.
Q After throwing those 50 pieces down, did you go downstais
again? A Yes.
| Q The same way you went up? A Yes, s8ir.
Q ¥hat did you 'do with the goode? A We loaded the truck
up, my wagon.
Q Did you help load it? A Yes, eir.
Q After you got it loaded what did you do? A Ve tookra
few pleces because we could not put any more on the wagon and
put them across the street where Eplscopia lives.
A Q vhore_did he live with reference to where the truck was
standing? A Across the way 15 Broome street.
i aﬁﬁﬁ ‘ Q How mary rieces did you take over there? A Twelve al-

“together.

Q Do yoﬁ know whether there were two pieces of woolens
s -~
also? A Yes,

o o D S——-
-

Q And the rest was what? A Packages.



Q !bi-tn.k those over there? A Yes, sir.
Q Did you help Episcopia iith them over? A Yes.
Q And he took tﬁe- into his house? A Down the'b;oo-nnt. %gf;;£; ;-\
! Q What did you do then? A I drove my wagon.»i came back 5j*$£;57 
| - to get my wagon and drove awdy. . - b ~ 55?{;3;;

Q Where did you drive to? A 152 Rivington street.
Q Who went with you? A Episcopia and Angelo Palentino.
Q Vere they on the wagonor on thé street? A Op the
street. I drove. I was on the wagon all alone. |
Q VWhen you got to Angelo Pllentipo'o house what did you
do with the goods you had on, the»so piecenf | A I just abodf
tock two pieces off when Officer Mahoney got me. I think that
is his name. | | |
Q Did he got all three 6f you? A Just'ne alone he got.
‘'Q Where did the other two go? A They ient up the hall
of 152 Rifington street.
Q Were they in the house? A VYes, sir.
Q Otfioer Mahoney arrested yout? A Yes, sir.

Q Did you have any of the goods off the wagon that time?

A About two packages.

Q Where were they? A . In the hallway.of 153 Rivington
street.

Q That is Palentino's housé? A Yes, eir.

Q Do you know where Palentino was at that time? A No,
eir. V

+Q Do you know where Episcopia was at that time? A No, sir,



Q

'Q You were arrested first? A Yes, sir.
A Q You found out lftcriardn that they were arrested? A Yes,
o Q You pleaded guilty here before Judge Inlquloén? A Yes,
sir. !

Q Down in Part I? A Part III.

Q You knew you were indaicted for burglary, grand larceny
and receiving® A TYes. I pleaded guilty to recelving.

Q Did you afterwards appear before the Brand Jury? A Yes,
sir.

Q Befcre you apreared before the Grend Jury, were you
at thﬁ Distriet Attorney's? A ‘The game day.

| Q The day you had = converhaticn with the District At-

torney? A Yes, eir. |

Q with wh#t Assistant, if you know? A A short fellow,
don't know ris name. ’

Q Mr. Murphy, was it? A I don't k;ow his name,
BY THE COURT: |

Q Mr. lurbhy did noét tell you what to say; did he? A No,
sir.

Q You told him what you knew? A Yes.

Q Then you went before ths Grand Jury and told them what
you knaew? A Yes.

. Q lhﬁt did I feli ybu.when you pleaded guilty before me?

A To tell the truth. “

Q I did not tell you what the truth was, did I? A Vo,

Were they arrested the same time you were? A Vo, eir.

1




“ﬁ?*qf'i SRk Anca anyth ing abou§ the omee. I sizply told

you h tell the truth? A Yes, sir.
BY ¥R, ABRAUS:

Q Did you evei see me in your life before t0443¥7 A To- 5

day was the firet tirme.

Q VWhere did you see ns first? A "'In the Pen.
Q During recess hour? A Yes, sir. ) o
Q@ Fhen you were in the pen, Episcopia ‘wns ‘thers tool® A Yoo, ¢

Q And I ssked ycu Questicns? A Yes, sir.

Q £AMnd you told se the ancwers? ' A Y 8, s8ir.

F ]

Ané they nre the gquestions I ask=d you her~? A Yéa, sir.
MR, ABRAMS: That is ail.

CROSS-FYAYTWATION. BY “P, THTACY:

Q@ Did you ever tal’ tc any 'c,trer District Attorney besides
Mr. Abrams? A No, sir.-

Q@ I mean besides Hr. Nurphy and ¥r. Abracs? A I\‘(‘;, sir.

Q@ To any one in the Diafrict Aterney's office? | A No,
sir.

Q Or any police officera? A No, sir.

Q You teld us yeu pleaded puilty to receiving stolen T rop=

arty, 1s that correct? A Yes, sir.

- , :
: 2 You took part in this burglary?

Te® COURT: That wes cne of the counts of the indicte
rment. He covld plend puilty to any cocunt in the indict-

sment, 1 told him I would take a plea tc receiving wher they

were arriigned before ne, as they were willing to plead,

4 and I took the .lO';elt, plea; I always 40 that when a man



tells the ?ulih against himself, T always take the lpﬂoot.'
‘ plea I can, Besides that is exactly thels,uo as burg-
! | | lary in the third degree so far as punishment goes. . » ,J?Qn‘¥“
Q Now were you ever convicted of any crime before that? : i' ;;n9“
A For truancy I'was. in the Catholic Protectory. o St
. Q How long were you there? A Thirteen months. |
Q On this particular nijht that you were around the club
room, you knew you were going out to commit ﬁurglary, didn't
you? A No, sir. |
Q@ You did not? A Wo, sir.
Q TWhat was your belief? ¥hat did you think you were go-
- 4ng cut to do that time in the morning? A It was not half
past three., It was ﬁalf past one. .
| Q T¥hat did you think you were going to do at that time?
A I wdas playing cards with ay friend. |
Q While you were playing cards with your friendi and some
othpr friends care in and said to you they wanted you to g0 get

the horses and truok:to take awny some goods, what did you think

you were going te de? A They tcid me to do a fawvor for them
and take it over for them, over to 152 Rivington street.
() lhst.placé in 152 Rivington? A I 4i4 not know at
e M fhe
Q. Did you know it was a house? A Théy toid me it was

Angelo Palentino's house.
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Q lh@t"ul your idea. about that? What did you think you

were going out on? A To take the stuff over.

Q Did you think it was etolen stuff? 'A. No. o q'i}
Q Were these men Palentino and Episcopia in business? iy
A I did not know; He was working for his father, | T"f-f
Q Didn't it strike you ae very peculiar that you should By
g0 out at half past oneuin the morning and deliver merchandise
to a tenement hoﬁle? A No.
Q You saw notﬁing wrong about that? A VNo.
Q You saw nothing strange about that? A Vhat, strange?
Q You know what the woerd "strange® means? A Fo.
Q Did you iee anything unmusual about'it? A No.
Q Had you ever done that before? A FWo, sir.j 
Q And it did not étrlke you as belng somethinngut of the
ofdinary? A No, sir. ‘ |
'Q Did you ask him some questions abcut it? A They just
told me to carry it over for him. u

Q Did you ask him any questions? A No, sir.

Q Did you ask them where they got thie me rchandise? A ld.
Q When you out‘two‘or three times to get the truok. was
anything said about  this merchandise agaiﬁ?' A No, sir.
Q It was jdat sioply to go and get tﬁe truck? A To take
the stuff over. |
- Q You finally‘got your truck and went up to a& place on
Watt street? A Yes. The wagon was there already.

Q You went with the two horses? A Here is where the
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b;m: is (Iudicttin.), and héro is the stable, rigiit next b@r
té oaéh other.

Q 'ﬁon you went out of the club on the last occasion you
wont_np to the stable and got out two horses? A Yes.

Q And the stable is alongside of this lot?» A Yes.

Q Amd the lot is right alongside this building, 44 Watt
street? A Yes.

Q 8So all you did was to go éut to the lot with your two
horses, hcok them up to the truck, is thﬁt it? A !b.:‘

Q The truck stood in the lot with the two horses? A Yes:

Q Right alongside thie building, 44 Watt street? A Yes.

Q So that you did not come down to the élub houze again
with the truck and two horses? A No, they were waiting omn
the corner of Thompson street till I passed.

Q You did not cowms dowrn to the club house vith the truck
and horses? A Right off the corner I passed with the wagon.

Q You mean after the.wagon was loaded? A Yes, sir.

Q After you hitched up the horses you began to load the
-wagon? A ﬁé, sir. . |

Q .Who did? A The three of the. did.

', Q FVhat did you do? . A They told me tO wait at the pool

‘room half an hcour. '

Q@ You went away fror the lot? AA I was at the pocl room.

Q I am tglking abcut when you were there for the first
time in the lot with your horses Rooked up on the truck, what

did you do then? A I got up and drove away the horses.
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You took the horses out of the stable? A fol, sir.

And went into the lot? A Yes, sir. .

And you hooked them up to the truck? A - Yes, sir. ”;;

Was there anything on the truck then? A Yes, s8ir, ’ “‘:’;i,‘
— Then you drove that load away? A Yes, sir. | '}§iféj

To somebody's house? A To 152 Rivington.

Where Episcopia lives? ° A No, Angelo Palentino.
Then you came back with your truck? A Yes, sir.
To the lot? A Yes, sir.

You brought it to a a’tandstill there? A Yes, sir.

It was empty at that time? A Yes, sir.

O O O O O L O O PO O O O

What was the next thing you did? A I stood there until |
I got orders. |
Q Afte‘r somebody e2id something to you, what did you do

next? A They told us to go to the building.

Did you go into the building? A Yee, I did.
How many flights did you climb up? A Tive,
On the fire-eaoépe? A Yes, sir. ’

Then did you go into the loft? A Yes, sir.

Then did you carry out stuff? A 'Yeo, eir.

O O L O O O

When you gstarted out with this load 'on your truck,
didn't vou know you were engaged in committing a crime? A Yel;
fhe ieoond time I did. |

Q The :irit load you thought was all right? A I didn't
know nothing about 1it. '

. Q You thought the first was all right, to get a load of
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- 'oﬂ. out of a loft in ‘rho-poon street or lmu ltmtmd

drlvo 1t out to Palenuno'l house? A Yes, sir.

Q And you came back the -econdltino and when you started '.ff-";‘.*t l}:;;}; ™

upstairs in the 1oft you did not think that was all right, did é *ﬁ§;;i¥

(. you? A ¥o. - | '::i’ :t;‘
] : Q You knew you were _oommitti.ng a burglary? A Yes, sir. Fo ,

BY THE COURT: |

Q IDId you not know you were stcaling all the time? A Yes,
the sescond time. | |

Q You mean to say you went to a loft at . two or three
o'clock in the morning after trying t‘wo or three times to get
a team of horses and you did not know you were comzitting a
crime? A I-did not know where they got the stuff.

Q You thought they bought it, &1d you, and you thought it
was your business to take it to Palentino's house? A I don't
know, |

Q I am telling you to tell the truth? A I am,

BY MR. TREACY: :

Q 1Is that as true as everything else you have told us

to-day? A I ar . telling the truth.
Q And that is as true as the rest of your atory? A Yes,
eir.
Q After you werc arrestcd where were you taken to? A I
think it was the 5th st_reet station house, a.nd frox there to
Headquarters. H

Q Did you talk to mybbdy up there? A No, sir.
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Q You finally got down in the Tombs? A Yes, sir.

P

§~ Q How long were you in the Tombe before you went to the s
i District Attcrnej'a office? A About two monthl. e
b Q Dia yoﬁ see anybody come to see you frox the Police
g e Depértment while you were in the Tonbs? A No, sir. 3
? e Q Did you ever ses an officer named Rocco Cawvone? A Once | :?fj
| 0 he took me to the District Attcrney's office.

2 You know him, do you? A Yes, sir, ;

Q@ You knew hinm before you wers arrectéi? (/A‘ﬁYes, sir. |

Q You were out on bail alego, were you? A Ro, eir.
L @ You were never admittad to ba:il | Hq, sir,

% Did you talk tb Rocco Cavone when he tocok yocu to the

Distfict Attorney's cffice? A Ko, eir. 1 never e~1i anything
to hinm at all, |

'Q And he never gald snything to ycu? ‘A TFe, eir,

Q2 Pid you t=lk to Pig%rict Afrﬁrnry Murphy about this OABQf

A Be asked re Quegticne and I told the truth.

G You alvays told the truth? B Tes, sir, : o

.Q You'  did that of your own accord, T suprcose? A I wmanted
to tel]l the truth. '

Q HPR hé prorised you anything for te#lling the truth?
A No, "

Pid anybody procise you clemency if vyou inplicated any
ne else? A No, sir.

BY THF OOUIST:

1 made no promise, did 17 ¢, LY. , g



I assure you I -‘.ko’no' pmzm,

Nn, fmncr:' I know that, your Honor. '.
THT® COURT: I am the only one whb ¢an proxise
¢lemency. I do not know whether uny one elle anlu-ed to
promise anything or not. No one has anything to do with
my sentences but mysélt.
BY ¥R, TREACY:
| Q Did any 6ne prenise you Anything for testifying in
this case? A Nd. sir. V
Q Did anybody leéd you to beliesve tﬁat'yoﬁ would be
helped out in some manner if you testified? A No, sir.
-‘Q Sobody swr 434 thast 3 No. et '
Q No police officer? A No, sir.
Q Robody in the world? A Nc; sir.
Q The only persons 1n the world you talked to about
the case are Judge uulqueen, District Attcrney Murphy and Dis—
trict Attorney~&brwns? A Yes, sir.
. Q Those are the only rersohs? A fba. sir.

Q You never talked to Episceopia about it after the

arrest? A I can't see Epiascopia.

Q Did}you? A No, sir,

0 Did yru.éver talk to Palentino? A No, sir.
BY THF COTURT:

Q When you say you talked tc ﬁ«'quh ueén‘you wergi;n_
open gourt stapding by that rail and I wns aitting here on

the bepch?: A Yes, sir.
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Q And you esaid you'iere guilty? A Yes, sir.

Q And I took jcur plea and told you to tell the truth?
A Yel.. | |

Q Thnt is all the talk you had with me? VA Yes, iit.
that is all. |

o o ' :
THE COURT:‘(fnow it is soretimes said that the Judge

takes these men in his room and does that. I would not

do that. I am not a part of the Prosecution, Ty

¥R, TREACY: Oh, I understand that fully, your Bonoi;

TEE COUVRT: I have my talks in open court with these

peorle.

¥R, TRTACY: I know that very well,

BY MR. TRTACY:

Q !

talk tc
?

Q
ficer,

Q

-

When the District Attorney talked to you he did nof.
you in open court, did he? A Over in the offioce.
In his private offioce? A Yes, sir.,

¥ho was thera? A The District Attorney and the of-

Officer Cavona? A Yes, sir.

Officer Cavone and Mr. Murphy? A Yee, sir,

+Was Episcopia there? & The two ¢f us went there to-

You and Episcopia? A Yes, sir.

Yhers was Palentino; was he there? A No, sir.
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“”:iJ7AQ ‘ngg fop..vbr gee him in.there? | A No, §1§; .:

| Q Did you ovéf 2o to the Grand Jury together? A'lo. of

Q@ Who went with you to the Grand Juryf' » One.at aﬂfilc v
we went. _

fﬁ». : . Q Fros the pen? A Frow the private office.

¥R. TREACY: That is all. ' . i e _;_‘-";,_;

BY YR. ABRANS:

‘2 When you went out that night and went upstairs on the

fire-escape and got intc the place and threw bundles out, you
knew you wore comritting a burglary? A Yes.

Q %hen Iquinto spoke to you first and asked you to get
the horses 80 as to take sone 50uda to the east side, did you
know where the goods erg? \A No,. |

Q Did you know where they were going? A~ No, sir.

Q How wé re you to find that cut? A They were telling

’ me in the club recoxn,
Q@ That is what you mean when you éay ybd did nof know
that there wﬁs anything vrong being done? A Yes,
n But you found out afterwards that it was nrbng? A Yes.
MR, ARRAVS: That is all.
BY ¥R. TREACY: |
ﬂ:‘ ‘e Phen this man told ymbltc 20 up there, this defendant, .

‘28 you say, did you say, "I dé not wani to go .out on a job like

that?® A I hesitated. |
QG Did vou keep on hesitgting? A Then they forced me
to go and 1 went up,

Q. Did they.take hold of you and force you? A 7c,



How long 4id you hesitate? A About ten minutes:
Then you went out? A Yes, lif.

And you came back again? A No, sir.

O 0o O D O

Yhen did you dorthe hocitatihg. the first, secornd or
third times? A Before I went out to take the stuff I hesit-
ated. ‘
Q Before you went tc the fire-dscape? A Yes, llr,
Q You were afraid of being oaught? A Yes, sir.
Q And that is why you hesitated? A Yes, a{r.
MR, TRFAO¥: That is all.

RO St? '"DICEESARE, of 139 Thompson stre=t, a witnees
called and sworn on behalf of the People, through the
Official Interpreter Mr. Villamena, testified Aa follovi:

DIRECT PXANTNATION BY MR. ABRAMS: i
Q Do you know Tony Episcopia? A Yes, sif.

Q He is yoﬁr son-in-law, is he nbt? A Yes, sir.

Q He is mirried to your d&ughter? A Yes, 8ir, he is
married to my dasughter.

Q lh_ére_do ybu live? ‘A 139 Thompson street.

. Q And where does your daughter live? A 552 Broome

street.
Q Were your iaughter'hna son-in-law living at 553 Broome
street in the month of April, 189307 A Yes, sir..

Q Were you at your daughter's house on or about the Gth'

~

day of April, in the evening, 19307 L Mbout half past nine,

yes.,

Dig they drive you cut of the olub house? A Fo, sir.
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Q Do you know Andrew Iquinto? A Yes, sir.

Q Do you see him here in court? A Yes, that is iii
(Pointing at defendant). |

Q@ WVere you at your daughter's house on the 8th day of
April, at half pass nine, 16307 A Yes. AY'Balf past aime
in the evening somebody ocalled me to go over fo'-y daughter's

house, as qhe wes aufrald to stay alone because the husband

. WaS &rfelted.

MR, TREACY: I move that be stricken cut.
THE COURT: Well, it does not do any harm.
Q You know when her husband was arreated? A Yes, sir.

Q Did you see Andrew Iguinto there that night? A Yes,

_eir.

S Tell the Court and jury through the Interpreter all
that Andrew Iquintc suld and what he did that nléht? A He
iaid to uy daughter, "Don't be afraii, don't ory, it is true
that your husband is arrested, but I got the séuff’ddwnntairl,
and I am going to sell the stuff and that money ﬁill help your
husbard."” |

Q . Did you ges any gocde in your aon-ig-law'a house that
night? A V¥hen he came up and told my duugﬁter not to cry,
that he rould sell the stuff and give the husband help, I
went downetairs with him and down in the basement I saw the
stuff, He came about eleven o'cleck at night’witﬁ an aﬁtb;o-
bile and took the stuff away. '

Q What did he take away in the automobile at elsven .

o'clock at night? ‘A Two rolls of big.‘..fg.. I saw that.




" by stretching out both arms), and some bundles like that
(Witness indicating a distance of about eighteen inches with
her hands).

Q ‘Do you know how many bundles altogether besides the
blue serge? A Two bundles of serge. | _

Q You saw him take two bundles of blue serge? A' Yes,
sir.

Q And besides that, did you ses him take other stuff?
A He took éverythihgtin the automobile.

Q So that he was there twice that night, is that right?
A One time he came up to the house of my daughter and ane :
cther time to ay daugﬁter'e'hcuse. Another time he went out
" and he said he would take the stuff, I did not see him any
more. | |

JUROR N0, 6: Who ‘te this "he?"

Q When you say "he," came with the automobile and took
‘the stuff, who do you mean by "he?" A That man tﬁere
(Pointing at the defendant). |
| MR.ABRAMS: That is all.
CROSS-EXAVINATION BY WR. TREACY:

Q Where was this stuff you are talking about? A In the
basement.

| QR VWhen you eay "basement," do you mean the qellnr of

-the house in hrooﬁo street? A In the hallway of the base-

ment, yoo.‘




N e

Q Was it just lying in the hallway? A In the hallway
A..thoy thjow thoiitntf from the shaft, it remains right th‘ln
on the floor. |
| Q VWss. this the cellar where all the tenants kept their
stuff, whatever they had to keep there? A Yﬁs.
Q And it was just lying there on the floor? A Yes,
on the floor downotairi.

Q Did you see it brought there? A No, I did not see.

BY THE COURT:

Q Vhen for the first time did you see it? A At half past

.nine when this defendant came up to tﬁ? house of wy daughter and
he said he had the stuff downstairs, I went downstairs to see
- 1f he was telling the truth or not, and I saw the stuff.

Q And that wae the night after your son-in-law was arrest-
ed? A The very same dgy, the very same even{?g.

Q Was it in tﬁe daj time or evening when he came there?

A In the evening,
BY ¥R, TREACY:

Q Did you know who the stuff belonged to? A FNo, sir.

Q Did anybody tell Qou who the stuff belonged to? A I
4id not know, ' I only know that he came updtairﬁ':nd told us
that the stuff waa‘downotairs, that he would go out and sell
the stuff.

Q Did you know that your son-in-law had been arrcsted
for stealing that stuff? A I do not know who did steal the
stuff, I do not know if he stole it or uy son-in-law stole

| it. but he was the one came up and told us about the stuff.

L
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Q Did you know at the time that this man came %q your

house, as you say, did you know at that time that he and your

son-in-law had been together when the stuff was stolen? ?%';3 9
. M T 3P 'j
(Question withdrawn). PG ' '35;5;}
i i ; "‘.'ﬂ ¥ ~‘
Q Did you know at that time that he and your son-in-law : Wflz}f

had stolen this stuff? A Yes, sir.

Q 8o you went doynitairn with him at half past nin;
and lgw this stuff that you knew had boon stolen? A Beo@ulo
he told me. | |

Q It ws_mgut that time that he said, "I Will come back

f// and gét.the,otuff and sell it and get your son-in-law out?"
A He came only once to my hcuse, the house of my daughter,
and that 18 the time he sald he was going to gell the stuff.
I want to néy another word., He saia to me and iy daughter,
*It is most of his fault, becausé if he would have listened to
me when I told him to hurry up a little éarlier, thie thiné
would not have happened, they would ncf‘hivo éaught him,

bﬁt he wante everything for himself, and that 1s why he got

it.*

Q VWho told you that? A That m#n there, the defend-
ant. > | |

Q That was before he went downﬁtaira in ur house with
you to get the goods? A Yes, before going downstairs.

Q Then you went downstairs with him? A Hs.went fo get,
God knows what, and I went downstairs and looked at the ltutt;

Q VWae he downstairs there while you were locking at the



stufft A4 Fo, stir,
: : -
Q Vhen this defendant said to you upstairs, "1 will sell

the stuff that I and your son-in-lav stole,” what did you say? T e

B e

_ | ’ v B O X, T e

A I 4id not answer a worde He was taling with ay daughter, } L AR

p , | i Peoes bi%
, and I made believe that I did not knew 1%, LN
' AWy 5. %
- 9 ; ’ I ‘; g
Q Did he epeak to your dsughtsr in Italian or in English? ; ¢y

A In %nglish, My dsughter was orying.

) And all this talk took place in English, 4id it not?

Q  And of couree vou undsratand Tngllish will? A I can
nderatand everything in Tnzlish,. The only trouble with me is
I ccnld not apeak Faglish well. I aw twanty-@lzht years i
this country. You talk toco much Degc:iuss you get pald,
; ' iast
Ta® COi'RTe:  The jurdrs willl disregard those /remarks.
O Vars you there at half pa 4 aleven that anlzht when

vou sny the deafenint took the z00ds away in .the automobile?

‘A It was about half past ten or eleven o'clock, and I and

2 rny dwachter were at the wzﬁio» w;tchin: tc sc2 what he wxé -
ing to do,
O Didi yevr see him take ths zoods away? A Yos, sir.
Q .Did you say anything to hir than? A 1 wns at the
wiﬁﬂéw.' I could not say ncthlné t¢ hirm,. ;
Q .Did vou say aﬁythina? ‘A No, sir. |
. Q. Have vou ever talked to arvbody =nd f.nld them this
4" * 'stbry that you are telling us to-day in court? A I only epoke

to the boss of the p_:oodza, thnt owns the poods, the owner of

the goddﬂ.

. " .
v



' Q The man that owned the stolen ﬁroporrty. he is the only
one you spoke to, is that right? A !u.'tho day before |
yesterday. | ‘

Q That is the {irlt.tiu lyou ever spoke to a.nybody'tbout'
this; that is the firet time you told anybody the story you
are telling us now? A I even told it to the father of my
son-in-law, what I know about it. _

Q When did you tell your son-in-law's father? A Always.

Q Did you tell anytody else about it? A I told the
same story to the lawyer, |

Q Did you ever tell the District Attorney that story?

A Yes, the owner of the goods took me up to the District At-
torney's office and examlined me over there.

Q VWhen w#a that? A Th§ day vefore yesterday, I think.

Q Bave you talked to your son-in-law since he has been
arrested? A Yes.

Q Hiave j'ou talked to him a.bc;ut thie .story that you are
telling us now? A Yes.

Q mt were you going to do with the money that you got
for the sale of these stolen goods? A He said he would get
a lawyer and pay the lawyer to ‘defendathe one that was tr_xﬁlt'ed.
' BY THF COURT: |

Q Who said that? A That man thex?e. Andrew, (Pointing
to detofxd.ant). I don't know his second hamo. H; said that
*I stole the stuff and with the money I will help the one

that is arrutod." | '
'Q Did you ever see him again after that night? A No,

y uhiniiiee

= o, "
B
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'a;tz I‘ooo him noi.

Q Did you ove'r. go up to his home where he lived? A Wo,
sir. | -

Q Did you ever go up to his home to see any of his fam-
11y? A I do not know one of his family.

’Q Do you know his wife or his sister? A I met the wife
or sister the three or four daye I have been here outside in .
this court room.

Q And you never had seen them before th&t‘timeT A I do
not know them. .

¥R, TREAGY¥: That is all,

YRS, FAYYIE®T ©TPISCOPTIA, of 552 Broome

etreet, a witness calle’! and eworn cn bshalf of the People,

testified as follows:
DIRFCT FXAVINATION BY VP, ABRANS:

Q Mrs. Episcopia, you are the wife of Episcopia that was
here in court before? A Yes, sir,

¥hat is your husband's name? A Antonio Episcopia.

O

And he is in jall now? A Yes, sir.

How long ﬁave you been married? A .TFour years.

Hoi many children have youl? a Tﬁé.

Yher- do you live? A 553 Broome atréet.’

That ie your mother that just left the stand? A Yes.
Yhere does she live? A 139 Thompson street. |

¥hat floor do you life on? A The third floor.

O b O H O O O O

How many rooms have you? A Three rooms.




Before he went to jail? A Yes, sir.
Do you know Andrew Iquinto? A Yes, sir,

How long do‘you know him? A About four years.

Dc you remerber the night of April 7, 19307 A Yes,

sir.

-

Q" Were you home that night? A fel. eir.

Q Did you see Andrew Iquinto that night? A I did not
see him but I heard his voice in the hall,

Q VWhere were you 2t the time? A ~In the bed room.
And who were you in bed with? A My husband.
Yhere wera the children aleoping? A In the bed room,
In the same bed room? A Yé.. sir.

In the same bed? A Yes, sir.

OH OH O O O

You all four sleep in one bed? A No, I had a orib be-
sides the bed. |

Q And the children were in there? A One.

Q Where was the other one? A In the bed, the smaller
bed. | | l ‘

Q Had you spoken to Andrew Iquinto during the four years
you knew him? A No. I only seen him by sight. I know him
by sight. |

Q Had you heard him speak? Did you know his voice?

MR, TREACY: Objected to as leading and suggestive.
THE'COURT: She has testified without objection that

she did not see him but she heard him in the hall.

You all live there with your husband and two children?




_BY THE® COURT:

Q VWhere wqré you'ihen you heard Iguinto in the hall?' 3
A In the bed room, » | |

Q Was your hgsbgnd with you? A Yes, sir.

Q What did your husband do? A He was sieebing; aﬁd he
fnocked at the door, and he said, - | :

Q You heari & voice at the door? A _Yes, my hunb&ﬁd saigd
"Tho is it?' 'Ae said, "Andy."

n You heard that? A - Yes, sir. )

Q Whap did your husband do? A He got up a£d talked to
him and they went down. fﬁen I did4 not see him any more.

Q .You did ncot hear what was sald? A VNo, eir,

Q Vhat was the neit time you eaw Andrew Iquinto? A He
came upyin my house about nine or half past nine and told =e
*Don't worry."

Q The sanme nigrt? L Yes, 8ir.

BY YR, ABRAMS:

e

That ie this man, the dgfend&nt? L Yes, sir.

Q Vere you home at the time? A -Yes, 8ir,

Q Was your mother there? A 'Yes, alf.

Q What did he eay to you? A He said, "Don't Worry, I

will sell the goods and I will help your husband cut.”™

Q Was anything else s2id? A No, sir.

Q Do you know anything about any goods? A sir.
"Qi Dii ycu see any goods? A ¥No, wy mother seen theam.

Q Did you cee them? A WNo, sir. =

Q Did you see him again after nine o'clock? o, sir,




Q Mmmonvmmu-umuwnﬂ i“’.«

I was olnptng
N

Did you loock out of the window?! A No, sir.

Was she in bed? - A No, sir.

Where was she? A She was in the front room.

O O O O O O

Does that look out on the street? A Yes, sir.
YR, ABRAMS: That is all.
CrOSS-EXAVINATION BY MR. TREACY: |
Q Had you ever spoken to Andrew before this night? A Fo.

Q I am talking now about the night he came there and he

. 8aid he /seuld sell the goods? A That is the only tine,

Q That is the firktt'time you afer spoke to him? A Yes.

Q That is the first time you ever spoke' to him in your
1ife? A 'I said "HelloA." that is all. I saw him in the street
and said "Hello." I never spoke to him,

Q And he never spoke to you? A Yes.

Q When was your husband arrested? A That night.
Q Wheras wds hel A 1 don'f know,
9

Was he home at the time he was arrested? A ¥Wo, sir.

D

How did you know thlat he had been arrested? A. They
came ani told me in the day. |
Who came and téld you? A Two cops searchéd ny house .
Q ¥ho were the policemen? A I don't know.
Q Did you ever @ee them before? A No, sir.

Q Did.' they tell you what he had been arrested for?

You were in bed? A I was taking care of the d:tlﬁrc‘;,

¥Was your mother in the house at the time? A Yes, sir.




A Tor robbing.
Q For a burglary? A !éo. air.

2 o o

Q Did they tell you what he had stolen? - A’ o, sir.

: Q Did they 'gb through the house looking for the stolen *
G v : A § T » ;! - qv';_
bt property? A They see the Mouse and they did not find nothing. P ,":‘;‘fﬁ%’f.fﬁ;{,

'Q They found nothing\{n your apartment; did they look
through youi' apartment? A Yes, everything.

Q Diad fhey g0 d‘ownltx\iré to the Lacsement? A I don't
know, I only seen them when 'theyilloovked in my house.

Q How did you know that any goods were in your honu‘l-
A He came and told me that night.

Q He s=2id the stolen goods were in your house where you
live? A Yes. I don't kxnow if it was in my house. 1 didn't
go down the ba.ae'ment. |

Q Did you go down to the basement? A No, sir,

| Q Did Andrew td"-ll you they were in the basement? A He
told me they were in the basement. '
BY THT™ COURT: |

Q What did Andrew tell you? A He only told me, "I sell

tlo goods and help your husband.

Q Did he tell you where. tlw goods were? A No; sir.

Q Did he tell you theywere downstaire? A He did not
tell nme they were downstairs. He suid, "I vill éell tl';e goods
and help your husband." ' S iy

' Q Where weres you born? A I was born here.

Q How old are you? A Twenty-two,

Q What ia.ngua.ge do you speak every day? Enhlish or It- S :



‘alian? A ‘n?u.m:. because I went back to Italy.

Q If you db not understand quontiona Jult tell ua. Ve

only PRES e Stk ana 1 @0 not want any witneas to answer ’LEQE%gEF;
any questicn unless she fully understands the question. E fiééggéf
BY MR, TREACY: | % f;

Q Vhat language did you speak that night after the ar- = -f‘iﬂ

re:g when .you and‘Andrew were talking? A He wae speaking in
English. e |

Q And you undsrstand English? A A litfle bi t.

Q “All he sald to you was "I =xill sell the gooﬁs aﬂd help
your hpsband 0uté' | A Yes.

Q  He 4id not say where they were? A No, sir.

Q Was your mother home during all the time? A Only that

night.

&

All the time that Andrew waa talking with you? A Yes,

Q She was there all the tine? A Yes, s8ir.

7 And that is the only thing that was -said? A Yes, sir,:
Q You understand ne, do you? A Yes, 8ir.

¥R, TREACY: That is all,
ﬁV;DIQTCT EXAMTVATIOV BY MR, ABRAMS:
Q Did your mother go dowcretairs that night afiter Iguinto
leftf ‘ A Yes. | |
Q After Iquinto left did -your mother go downstairs? A Yess
.Q Did she come back again? A Yes,'sir{v.
BY MR. TREACY:

Q Mrs. Episcopia, Andrew g2id nothing while you were there



-

about him and yoﬁr hﬁ-pand stealing tho.goodn, did he? A FWo.

Q You were therse al;'the.tinef‘ A Yes, eir. ’
MR, TREACY: That is all.

ROCCO CAVODNTZ®, an officer of the Fourth Precinct De-
"tective Buresu, Shield No..lﬁ, salled and sworn‘S; behalf
of the ?e0p19, teatified as follows:

DIRTCT EXANINATION BY MR, ABRAUS:

Q@ Officerx C&vbnc, yeu are a nesber of the Municipal Police

Force of the City pf Pe:'York?‘ A Yes, eir.,

Q@ Hov long have you been in the Department? A Golng on
seven teen years.
Q ﬁ?at is your gruide? A Detective of the First Grade.

Q  TWere you the arresting officer in this case or any part

of it? A Yes, s8ir,

A

Who did you arrecst? A Iquinto, the defendant.
Q Andrew Iqu;nto? A Y=8, 8ir,

Yhen? A I don't remerber quite the d-te.

A

Q Have you any mamorandum of it? A ¥ot with ne, no.
Q Whers did you arrest him? A On 1l4th street, between

Third and Fourth avenues.

Q ¥as that arrest made scoetime the end of Hiy, 1 307
A Y 8, ATl e

Q At the tlume you sade the arre=st were ycu accompanied
by anybody? A No, sir.

Q Do you know any of the other aefeniants, Episcoria,

Simoneé or Palentirno? A Yes, I know .the three of them.

v
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R 'udn‘n make the arrest of any of them? A l_o. sir. avs 3

Q Do you know the officer that n‘go the arrest in that

case? A Yes, sir.

Q What is hii name? A One of them I think his name is ?‘?5§3L
o Mahoney, and the other, I do not know his name, ~ ;ffy3?}|
) ‘ o .'.;’-_ ..l 4
Q What precinct is Mahoney in? A 15th, I

Q Do you know whe ther the other officer is in the same 3
precinct? A VTYes, '

Q 1Is Mahoney here now? A I do not see him in the room.

Q VWhat is Mahoney's first name? A No, sir, he is not
here. |

Q Have you’seen him outside? A VNo, sir. I do not know
whether he is here or not. v

Q At the time you made the arrest of Iquinto did you have
any talk with him? A Yes, sir ;

Q Tell us what We said? A The night I placed him under

arrest I said to him, "What do/you know about this case? He

said, "Well, I don't know anything, Officer,-with the exception

I knew the job was going to be Pulled off, and that is all I

know, "

Q When you spoke about this case, what did you mean? A I

o

mean the burglary at 44 Vatt stroet.
Q Did you ask him about that? A Yes, sir.
Q And he said he did not know Anything about it except
he knew it was going to be pullei off? A Ygs,_that 10’&11 he .
. snld, b ’ e

Q Did you recover any_bf the goods? A Yo, sir, but I



RN

‘ !foovbtod some of the wrappers in the baio-ont of the cellar,
4!§‘§roe-o street, |
Q Is that rhere Episcopia lifad? A Yes, sir. '-.fgi~_A
Q Have you those wrappers? A I got them in the office. ' | ‘T? PR «
Q VWhy didn't you bring them with you? A I can get them Y u,,
for you. I can dall up the office and get them, Ei b
Q You can b;ing them? A Yes, sir.
| Q Do you kno; whe ther any of thé goods thntiwere the
proceeds of fhe burglary are at Police Headquarters? A I know
nothing abcut the rest of the case. v
Q Ofricer, will you please bring those wrappers with you
to-morrow morning? A Positively.
BY THE COURT: '
Q Officer, 553 Broome street is the ﬁouse, is it not;
you said 4507 A Yes, it is the hcuse of Episcopia, wherever
he lives.
THE COURT: You should not have given thé nunbox'nn?-

less you knew it.

BY V¥R, ABRAMS:

Q Will you bring your memorandum with you?' A Yes, sir.

Q Did you make any memorandum? A Just a few notes on
a piece of paper. |

Q Will you also see to it that Officer Mahoney and his
brother officer is ﬁere to-morrow? A I will try to get them
if you subpoena them,

Q Were you asked by the Dlstriatvkttornoy‘ot Kew York

%

County or any -ne connected with his office to go to the Tombs



I

to get Episcopia and Simone from the Tombs? A Yes.
i 5 , B ;
Q Did you brigg them over at that time? A  Yes.

. Q And to whose office? A We had them in the Grand Jﬁry

room,
Q Before that did you bring him to some Alaiatunt District , 7-?f3k
Attorney? A !gl, sir, to Mr. Murphy: ; ; | g
Q VWas that the ea;n day or next day they went before the
Grand Jury? A The same day. | | v
Q And gpoke to Mr, Murphy first? A Yes, sir.
Q That was after they had pleaded before Judge Mulqueen?
) A. Yes, sir, 1 Selieva 80.
Q That is all you know about this case? A Yes, sir.
MR, ABRAMS: That is all,
BY THE COURT: .
Q Did you arrest the defendant before he was indicted or
after he was indicted? A Before he was indicted.
Q You don't know what date? . A I don't quite remenber.

I can give you all that to-morrow.

¥R. TREACY: I would rather cross-examine him to-

ZOTrOw, your Honor. ' '
THE COURT: Well, we will auapond the examination of
the officer until. to-morrow.
MICRBRATEL 8IX ?H_E. of 12 Amity street, a witness
called and sworn-on behalf of the People, testified as
follows; through the Official Interpreter, Mr. Villamena:

nmc'r FXAMINATION BY VR, ADRANS:
Q. Bow are you related to I.ouu Simone, the young man now

Py e



48 Ja11T A He is my nepphe. ; v,
. Q Do you know Andrew. Iquinto? A No, sir. If I‘.o. lli-«'
I may recognize him,
Q You know thiq young man sitting here (Pointing to the ,lAq”wf: |
defendant)? | | jffélg}«
MR, TREACY: I object to that method of identifying i
him,
i Q Did you ever see him b?fore? A V¥o, sir;
MR, ABRAMS: No further questions.

SALVATORE MNARS IGL’I'A. of 78 Thompson street, a
witnesds called and sworn on behalf of the People, testi-
fied»ae follows: | |

DIRFCT EXAMIFATION BY MR, ABRAYS:

| Q You are here under subpoena, aren't you? A Yes, sir.

You were ouipoangbd by the dnfendantf ‘A Yél. sir.

Do you know Tony Episcopia? A No, sir,

Yoﬁ do not know him? A No, sir. |

You never met him? A Vo, sir,

OH OH O O DO

Do you know Igquinto? A I know him. 3

| Q VWere you in a pool room one day when Iquin;6 had some
trouble with a young'man? A Yes, we had a special meeting
that‘night.
BY THE COURT:
Q Do you know Iquinto? A Yes.

'Q How long have you known him? A TFor a good while,, nime

or ten years.



“py R, Amns'

444 not. ] bl '4.

fore? A No, sir. »

Q !ou.and he are pretty good\friandn? 4 Yes.

Q Close friendg? A Yeo. lir.

Q You saw thévtroublo.he,had tbat night?' A No, iir, &
ol S ‘

f!’. 4t~
« Ny,

Q Didn 't you just euy you were preeent when they. had a.
"/
fight? A Ve had a meeting that n}ght.

Q Did you see anybody hit‘that-nzgnt? - 4 ¥o, sir.

\ :
Q Do you rpmember any oocurrence between Iquinto and anya

body alne which was a fipht? A Nc.
Q At any night tnere, durlnp April or May? 1A. No, sir,
Q Do you khow Simona? A \No, sir.

BY T9F COURT:

Q. You st tell the truth. ycung man? A I am telling you

“

the truth.
BY KR, ABRANS:
Q I asked for Veroiglia? A xhat is my name. Haroigliu.

Q That is yovr first nanp? . A u;lvatbre.

Q I am talkir abrut kicholas Vitsiglia.~ Yho 1§ N1¢ho1a3

Virsiglia? A T don’t. knon\

4 . ) W - . 3 v
’ -

BY THE ”OVPT°

Q Look at that man, ?piQOOpia, did you evér see him:be-

i |

-

Q You do not knov him at all? A No, s8ir.’

.

Q Do you know this man (Indicatlng)Simone? 3 .Nq; eir.
: _ s

Q Did you-ever see hinm? A No, sire
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papers).

¥

MR, ABRAMS: That is all the witnesses I have here, .

your Honor; perhaps we can adjourn now’nnttl to-morrow.

THE COURT: Gentlemen of the Jury, the Court will - s
: , , BT ETAY
excuse you until to-morrow morning at half past ten. Mean- = = & .
. - , g . 5'::‘3"3‘ 1
while remember the injunction that the law compels me to ; R

give you; that is the only reason I do-it. We must cbey
the law, and that is that you must not talk to anj atmgor’
about this case and you are also forbidden to discuss it |
améng yourselves at this tire, This is not the time for
the jury to talk about 1it. It is your duty to listen to
the evidence, and then if the Court submits it to you when
all the evidence is in aftér you have heard both eides, you
will retire and then talk about it and decide it, but‘un—~
til that time the law requires you to keep an open mind
and to refrain from discussing the case or formimg any opin-
ion abcut it.

(The Court takes a receses until 10:30 o'clock to-morrow

morning, July 22, 1920).

TﬁIAL,C”FTItPED, July 23rd, 1930,
ROCCDO CAVYONTE, recalled for further direct examiné.
tion, testified as follows: | |
DIRSCT EXAMINATION BY MR, ABRAMS (Continued): 0 ;
. Q Officer Cavone, did you in response to my request pro-

duce certain wrapping papers you spcke of yesterday? A TYes.,

Q Have you them here with you? A 7Yes, sir, (Producing -

MR, ABRAMS: I ask that those three wrappers be marked



for ldentification).

(Papers marked People's Exhibit 1 for Identification).
Q Where did you find those papers? Will you pioase tell
us where you found those?

MR, TREACY: I object to that. | | | ; 'ﬁﬁjé‘

BY THE COURT: ’ i | | | 523
Q Those are the papers you spoke about yeaterd-y? A Yes, |
sir. | |
BY MR, ABRAMS:
Q As found in Palentino's house? A Not -Palentino's,
in Episcopia'es house in 558 Broome street, in the cellar of thi
building. )
iﬁ. TREAGY: Exception, please.
Q When? A On the 8th day of April, 1830,

THE COURT: The papers are nct ;n evidence yet. This
tolgimony does not prejudice the defendant unless -they are
admitted in evideﬁoa. Any paper may be marked for Identif-
ication, We want to know what the paper is, that is all.

MR, ABRAMS: That is all, ’

CROSS-EXAMINATION BY ¥R, TREACY: |
Q How long are you in this country, Mr. Gavqne? A Forty
years. |
Q Iere"you born'here? A I was a year old when I got
hoie. |
Where wefe yt;u born? | A ‘In Italy.
In what part of Italy? A A province named Potensa.

Q Is that in Sicdly? A No. sira : o
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Q You were the officer that arrested 'tho defendant?
'h !o.; sir, | | | | T
Q VWhen did you make th§ @rrolt#- don't you remember that
without looking up any notes? A No, I have ol got the notes rAHfg’?
with me. I mislaid them this morning. The latter part of May, ' jffful
I believe it was. | | |
Q What part of May? A The latter part of May. I don't
know exactly .the datﬁ. |
Q - What day of the week was it? A I don't remember.
Q What time of thé day?' A About half past eight in
. the evening, A | |
Q Was it out in the street that you made the arregt or
some building? A Right in the gtreet. | :
Q You knew this man, the defendant, did you not? A Yes.
Q You have knoéwn him for some time? ' A Yes.
Q I notide yesterddy, you were asked when you placed him
undef arrest if he said he had anything to do with the burglary?

A Yes. | _ | i 7

Q And he said to you, "I had nothing to do with it but I

knew it was goingto be pulled off." A Yes.

Q That is just what he said? A Exaotly.

Q He s;;d that in one sentence,. just as you have told us?
A Just as I said. | :

Q Just as you have told us, that is the way he said it?
A That is the exact words he uieda

| Q In other words he volunteered that statement to you



questioned him what he knew about it.

Q But he said that in one sentence,"§ had nothing to do
with it but I knew it was going to be pullod offt A Yes.

Q You had been working on this case for some time, had
you not? A' Yes.

Q How long?! A Since the day of the oocurienoo. April
8th.

Q When did you first go to work on this case? A April
8th. |

Q You interviewed the criminals,Episcopia And Palentino, I
suppose? A No, I did not.

Q Didn't you see them at All? A I seen them in court.

Q I mean lhoftly after you started ‘working én the case,
didn't you see them? A I seen them in court and I seen them
again when I brought them from the Tombs into the Criminal Courts
Building, upstairs. |

Q Directly after the timerthey were arrested did‘yoﬁ see
them? A‘ I seen them in the First District Magistrate's Court.

Q And you spoke to them? A Yes, sir.

Q And you talked about.the crime? A Yes, sir.

Q You talked to them and they talked to yocu, is that cor-
rect? A Yes. I spoke to twc of thenm.

Q You spoke to Episcopia? A Yes, and Sibono.

Q That was on the morning of the ©th of April? A On the

morning of April 8th.

that he knew it was going to be pulled off? _A Tt was, after I




Q And you asked them whether they had committed this burg=
h’ry‘l A I don't remember the exact words I asked. I knn ‘

I had a conversation with them. ‘ };5 ;:_,__:

Q Well, was it about the weather? A About the burglary. ’:':;..;

- Q When since the time you talked to Fpiscopia and Simone S :f‘;}
about the burglary after the Sth of April? A That was the j

day I went o;cr to the Tombse and brbught them before District
Attorney Murphy. ' |

Q How many men did you bring gvar? A Two.

Q Episcopia and Simone, is that all? A Yes, sir,

‘Q That was about when? A About the latter part of May,

Q Now then I suppose that on the day you spoke with them
in the Police Court, the day of th§ 8th of April, 1930, they
admitted to you that they had committed this buréiary? A Oh,
yes. | ' |
Y 'Q ‘Aqd then you went out and worked up the case, did you
not? . AV‘Y;I, aif. .
. Q You know,, don't you, that you cap 't get a conviction

’against this defendant or any defendant, on the testimony of

~the-man~who had commggted'the crime?
» T . .~ MR, ABRANS: Ob;‘)ec.{tedtq as improper.
THE COURT: Objection overruled.
t'A"loll; what you say ievcorrﬂct. ‘
Q There is no doubt about that, is therer A No.

- - '

Q Ahd you knew that vefore you arreltaa Iquinto did you

not? A &u, en-.~

) d



.i And you have known it for many mrs.—uum‘i yah'
A Yes. ' ¥
Q And you have testified in many cases, haven't you?
A Yes. =
Q And'you have given testimony as to allégad confessions
of criminals many times?, A Yes. | |
Q And you oonsigsr that as s‘necednery'part of the case?
A T do. « e |
'Q@ Now having in your mind that that is = neceleari part
of the case, you went out tc work on the ¢ase, dld you not?
A Yes, sir. »

Q Y%hether your idea was correct or not, it was your idea

that yocu had to bring into this court jeatihony of & confession

in order to convict the,dofendant?'_ A Vell,
Q Yes or nc? A I had to.have aonefhing legal.
IR, TREACY: .I}mova te strike out the answer 83 not
responsive,
dotion denied and exception taken.
Q Officer, answer.yes'cr‘nc. I do nct c&re which you
]' ; - answer? You knew that in order tc convict thé defandaﬁt. or
yoq-believeﬁ that in order to convict the defenjantvyou had to
give testivony of a confession?
Mﬁ. ABRANS: 5bjectad to as already ansversd.
THE CCURT: ﬁbjéction sustained.
¥R, TREACY: Exception, please. ¢

T™F COURT: I presume you have refersnce %0 Qe rrobe

/ oration. it is not testimonv of & confession that is nec-




' -iuuxy "to conviot. You have eo have corroboration, -o-

necessary to get a oonfe‘uion. If you get a confession,
vu;l and good.

Q VWell, did you beliew that you had to get a confession
bctbfe ther could be a conviction of this defendant? A No,sir,

Q You did not beiieve that?, A Fq, sir.

Q“z Did you believe, that if you had nc other evldeno, df ‘
any kind except the testimony of the burglar, that you had to
g@t a écnfession? A Wellm we may try to get a confession if

possible, but if we get other evidence then we act.

Q Did you believe that if you had no other evidence except

the testimony of these two burglars, no other evidence whatever,

that then in order to convict the defendent you had to g.f
testimony of a confession?
| ¥WR. ABRAMS: Objeétei to as alreddy answered. .
' Objecticn overruled. |
A Well, I would not place them under arrcet unless I had

other e vidence.

\
L‘l

. Q f ask you to ansver the question? A I am trying to give ;

you an anawer, the best I know howe
Q@ (Previous question repeated Ly gtenopgrapher). JA i did
not have to get testimony of the confession, no.
Q¢ If you ﬁad.uo othe r evidenJef . A If 1 had ﬁo’other
evidence,
THE COURT: That is as for as you c¢an go on that

point. o '
1 r .

other testimony besides that of the accomplice. It is mot
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